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 قطعه ساز و 
خودروساز تا 
مصرف کننده و 
دولت از تولید 
خودرو ناراضی اند

صفحه2

وجود ناکارآمدی ها بر نظام تصمیم گیری و تصمیم سازی 
باعث شده مکانیزم های مثبت بازار آزاد و  ابزار سوسیالیستی 
به کارگرفته شــده برای افزایش رفاه و بهبود توزیع ثروت و 

حتی دخالت های ارشادی به خوبی عمل نکنند.
امروزه در جهان و در کشورهای مختلف، سه گروه نظام 
اقتصادی قابل مشاهده است: نظام اقتصادی سرمایه داری، 
نظام اقتصادی سوسیالیستی و نظام اقتصادی مختلط. هر سه 
نظام، پاسخ های متفاوتی به سه سوال اصلی اقتصاد می دهند: 
»چه کالایی تولید کنیم؟« »چگونه تولید کنیم؟« و »کالاها 
و خدمات تولیدی را چگونه بین عوامل تولید تقسیم کنیم؟« 
نظام سرمایه داری و نظام سوسیالیستی در واقع در منتهی الیه 
دو قطب متضاد به لحاظ مدیریت اقتصادی کشورها هستند 
و نظام مختلط همان گونه که از عنوان آن مشخص است، 
ترکیبــی از دو نظام را به کار می گیرد. در یک ســو نظام 
ســرمایه داری است که پاسخ به هر ســه سوال را برعهده 
بازار آزاد و در واقع مکانیزم بازار می گذارد و ورود و دخالت 
دولت در تصمیم گیری های اقتصادی را منع می کند یا در 
حداقل ممکن جایز می شمارد. در واقع، در نظام سرمایه داری 

قیمت ها نقش اصلی را ایفا می کنند.
مصرف کننده براســاس نیاز و ســلیقه و خواست خود 
تقاضای کالا و خدمات می کند که تقاطع عرضه و تقاضا در 
این بازار قیمت تعادلی کالاها و خدمات را مشخص می کند و 
سرمایه گذار نیز براساس قیمت ها )کالاها و خدمات و عوامل 
تولید( و ســودی که بر اساس آنها کسب می کند تصمیم 
می گیرد چــه کالا و خدماتی را تولید کند؛ از چه عواملی 
)نیروی کار یا تکنولوژی و ســرمایه( برای تولید اســتفاده 
کند و در نهایت، سهم هر یک از عوامل از میزان تولید نیز 
براساس قیمت تعادلی این عوامل در بازار تعیین می شود.  
در مقابل، در نظام سوسیالیستی که می توان به آن اقتصاد 
دستوری هم گفت، دولت بر اساس آنچه خود برای جامعه 
در جهت کاهش نابرابری و توزیع عادلانه ثروت و درآمد به 
مصلحت جامعه تلقی می کند به هر سه سوال پاسخ می دهد.

یادداشت

شایعه در 
تبریز؛ قدوس 
در تراکتور!

جزئیات افتتاح 
 بانک روسی
 در ایران

رکود برای طلا و 
 نفت؛ خوب
 یا بد؟!

 زنجیر موانع ورود فعالان 
اقتصادی به بازار کار را باز کردیم

ماموران پست و بهداشت وجوه 
اضافه از واحدهای صنفی نگیرند

 کسب درآمد از رمز ارز
 مالیات دارد

جزئیات برنامه های دولت برای 
مدیریت ناترازی گاز

رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه 
کســب درآمد از طریق رمز ارز مالیات دارد 

گفت: بیش از ۵۰ درصد ...

رئیس اتــاق اصناف ایران گفــت: برخی از 
بازرسان بهداشــت با مراجعه به واحدهای 

صنفی، آنها را ملزم به پرداخت وجوهی...

وزیر اقتصاد گفت: زنجیرهایی که مانع ورود 
فعالان اقتصادی به بازار کار بود را با طراحی 

سامانه ملی مجوزهای کسب و کار...

 معاون برنامه ریزی وزیر نفت با تشریح شیوه نامه 
»جذب سرمایه گذار به منظور افزایش پایداری 

تأمین گاز طبیعی«، از راهکارهای...
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مرتضی افقه،

مشکلات ساختاری و 
مسیر اقتصاد ایران
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افزایشسهمایراندرتجارتگازمنطقهبااحیایروابطگازیایرانوترکمنستان

افزایشسهمایراندرتجارتگازمنطقهبااحیایروابطگازیایرانوترکمنستان

 ترکمنســتان به عنوان چهارمین کشــور بزرگ دارنده 
ذخایر گازی که دسترســی به آب های آزاد ندارد به عنوان 
یک فرصت در اختیار ایران است تا با تجارت گاز این کشور 
از مســیر خود با کشورهای طرف تقاضا در همسایگی خود 
عــاوه بر منافع اقتصادی نقش خود را در بازار تجارت گاز 

منطقه پررنگ تر کند.
قرارداد واردات گاز از ترکمنســتان در سال 1375 برای 
مدت 25  ســال منعقد شد. طبق این قرارداد ایران سالانه 
تا 12 میلیارد مترمکعب گاز طبیعی از این کشور وارد کرد. 
قیمت پایین گاز ترکمنستان این فرصت را برای ایران فراهم 
کرده بود تا با خرید گاز از این کشور و افزایش صادرات گاز 
با قیمت های بالاتر به ســایر کشــورها، سود خوبی نصیب 

ایران شود.

  تخریــب روابط گازی ایران و ترکمنســتان در 
دولت قبل

در اواخــر دولت دهم با وجود اعمال تحریم های بانکی و 
عدم امکان تسویه ارزی بهای گاز ترکمنستان، با این کشور 
توافق شد که مابه ازای گازبها، ایران به این کشور تجهیزات 

و کالاهای خود را صادر و تسویه کند و قرارداد واردات گاز 
از ترکمنستان ادامه پیدا کند.

اما با روی کار آمدن دولت یازدهم، وزارت نفت در اقدام 
عجیب توافق تسویه گازبها با تجهیزات را باطل کرد و متعهد 
شــد که تسویه گازبها را به صورت ارزی انجام می دهد. این 
رفتار دولتمردان سابق ناشــی از خوش بینی غیرواقعی به 
تعهدات آمریکا برای رفع تحریم بانکی بود، اتفاقی که حتی 
در زمان اجرای برجام نیز رخ نداد و منجر به تجمیع بدهی 

حدود 2 میلیارد دلاری ایران به ترکمنستان شد.
ســپس با بهره برداری از فازهای پارس جنوبی و افزایش 
تولید گاز ایران، وزارت نفت دولت قبل بدون توجه به اهمیت 
واردات گاز ترکمنســتان و نقش آن در بازصادرات و تبدیل 
ایران به هاب گازی منطقه، در واکنش به اعتراض ترکمن ها 
به عدم پرداخت گازبها شروع به کری خوانی کرد و نهایتا در 
دی ماه سال 1395 پس از 20 سال به دلیل اختافات مالی، 

ترکمنستان صادرات گاز به ایران را متوقف نمود.
توقف صادرات گاز ترکمنستان به ایران در سال 95 نه تنها 
در حوزه انرژی بلکه در تمامی حوزه های سیاسی و اقتصادی 
روابط دو کشور را قطع کرد و ایران در شرایط تحریم یکی 

از بزرگترین فرصت های خود در کشور همسایه را از دست داد.

  قرارداد سوآپ گاز ترکمنستان، نخستین اقدام دولت سیزدهم برای احیای روابط
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، احیای روابط با ترکمنستان در دستور کار وزارت نفت قرار 
گرفت و اولین ســفر خارجی جواد اوجی وزیر نفت به ترکمنستان بود. تاش های دولت فعلی 
برای آب کردن یخ روابط ایران و ترکمنستان خیلی زود نتیجه داد و در آذرماه 1400 قرارداد 

سوآپ گاز ترکمنستان از مسیر ایران به حجم روزانه 5 میلیون متر مکعب به امضا رسید.
این قرارداد به معنای احیای روابط ایران و ترکمنستان بعد از 5 سال تیرگی روابط بود که در 
زمینه توسعه صادرات غیرنفتی به این کشور نیز گره گشایی کرد. عاوه بر این، امضای قرارداد 
سوآپ گاز ترکمنستان به آذربایجان در چارچوب تضعیف خطوط لوله ترانس کاسپین و تاپی 
به عنوان رقبای ایران نیز تعریف می شــود که در گزارشــی با عنوان »تغییر معادلات بازار گاز 
منطقه با سوآپ سه جانبه« به آن پرداخته شده است. پایداری شبکه گاز شمال و شمال شرق 

کشور نیز از دیگر مزایای این توافق بوده است.

  سواپ گاز ترکمنستان دو برابر شد
بعد از امضای قرارداد سوآپ گاز، ایران در راستای دو برابر کردن حجم سوآپ گاز ترکمنستان 
قدم برداشت و در خرداد ماه سال 1401 تفاهم نامه آن در همایش انرژی باکو و در جریان بازدید 

وزیر نفت از نمایشگاه نفت و گاز جمهوری آذربایجان بین طرفین امضا شد.
چندی پیش در بیست   و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، مجید 
چگنی مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران عنوان کرد: »واردات و ســوآپ گاز از ترکمنستان به 

آذربایجان طبق توافق 2 برابر شده و به 10 میلیون متر مکعب در روز رسیده است«.

  اصل بدهی گازی به ترکمنستان تسویه شد
به طور همزمان، ایران برای پرداخت بدهی 2 میلیارد دلاری خود به ترکمنستان نیز اقدام 
کرد و در 20 ماه گذشته، در سه قسط حدود 1.6 میلیارد دلار معادل اصل بدهی ترکمنستان 
را پرداخته اســت و هم اکنون مذاکره بر سر کاهش مبلغ جریمه دیرکرد است. به نظر می رسد 
بخش عمده بدهی ترکمنستان از طریق طلب ایران از عراق تسویه شده است که این موضوع 

سبب رضایت ترکمن ها و جلب اعتماد آنها شده است.
جواد اوجی وزیر نفت در خرداد 1401 پرداخت بدهی گاز وارداتی از ترکمنستان را یکی از 
محورهای مذاکرات با معاون رئیس کابینه وزرا در امور نفت و گاز ترکمنستان اعام و تصریح 
کرد: بر اساس مذاکرات انجام شده، مطالبات حاصل از صادرات گاز به کشور عراق بابت بدهی 

گازی، از طرف عراق به حساب طرف ترکمنستانی واریز می شود.
امروز نیز وزیر نفت با اشــاره به تسویه بدهی ترکمنستان عنوان کرد: هم اکنون اصل بدهی 
یک میلیون و 650 میلیون دلاری که مربوط به دولت گذشته بوده است از سوی دولت سیزدهم 
با مشــارکت بانک مرکزی ایران به صورت کامل پرداخت شــد. این موضوع یکی از اصلی ترین 

محورهای بین دو کشور در حوزه انرژی بود.

 قرارداد واردات گاز از ترکمنستان، فرصت ایران برای تبدیل به هاب گازی
وزارت نفت دولت سیزدهم از ابتدای آغاز به کار خود، پیشنهاد احیای واردات گاز از ترکمنستان 
را به این کشور ارائه کرد و حال بعد از نزدیکی و جلب اعتماد گام به گام دو طرف، جواد اوجی 
وزیر نفت روز گذشته از امضای قرارداد واردات روزانه 10 میلیون متر مکعب گاز ترکمنستان به 
ایران و اجرای آن در ماه جاری خبر داد.ایران می تواند با واردات گاز ترکمنستان با قیمت ارزان تر، 
میزان بیشتری از گاز خود را با قیمت بالاتر به کشورهای همسایه صادر کند و سهم خود را از 
تجارت گاز منطقه افزایش دهد و یک قدم به سمت تبدیل شدن به هاب گازی منطقه بردارد.

در ســال گذشته با وجود محدودیت های ناترازی گاز، صادرات گاز ایران 15 درصد افزایش 
یافت و حال با واردات گاز از ترکمنستان امکان افزایش صادرات گاز ایران نیز بیشتر از گذشته 

خواهد شد.

مرتضی قدیمی  -    امضای قرارداد سوآپ گازی و 2 برابر کردن حجم آن، تسویه بدهی گازی به ترکمنستان و احیای قرارداد واردات گاز از این کشور، ازجمله اقدامات دولت سیزدهم برای تبدیل ایران به هاب گازی منطقه 
و افزایش سهم کشورمان از تجارت گاز منطقه است.

وزیر نفت با اشاره به 
تسویه بدهی ترکمنستان 

عنوان کرد: هم اکنون 
اصل بدهی یک میلیون 
و ۶۵۰ میلیون دلاری که 
مربوط به دولت گذشته 

بوده است از سوی دولت 
سیزدهم با مشارکت 

بانک مرکزی ایران 
به صورت کامل پرداخت 
شد. این موضوع یکی از 

اصلی ترین محورهای 
بین دو کشور در حوزه 

انرژی بود.

  وابستگی به واردات کالاهای اساسی یکی از عوامل 
اثرگذار بر تورم است

 مدیــرکل دفتر مطالعات بازارهای مالی وزارت اقتصاد، با 
تاکید بر اینکه وابســتگی به واردات کالاهای اساسی یکی از 
عوامل مهم اثر گذار بر تورم است، گفت: عوامل دیگر کوتاه مدت 
مانند افزایش نرخ ارز، افزایش دستمزد، اصاحات یارانه ای و... 

نیز اثر گذار است که باید مهار شود.
بــه گزارش از وزارت اقتصاد، مجید کریمی در نشســت 
تخصصی »بررسی عملکرد و برنامه های دولت در مهار تورم« 
که روز سه شــنبه در وزارت اقتصاد برگزار شد، در گزارشی با 
اشاره به عواملی که از ابتدای روی کار آمدن دولت سیزدهم 
بر تورم تاثیر گذاشته است، اظهار کرد: از شهریور 1400 که 
دولت سیزدهم روی کار آمد، نرخ تورم ماهانه در شهریور 3.3 
درصد و در پایان اسفند ماه 1400 برابر با 0.54 درصد بود که 
هم نشان دهنده اراده دولت برای ایجاد ثبات اقتصادی بود و هم 
نشان دهنده این موضوع که دولت مطابق با انتظارات با انجام 

اقداماتی به دنبال کاهش تورم و ایجاد ثبات اقتصادی است.
وی افــزود: نرخ تورم نقطه به نقطه در این مدت زمان با 
کاهش روبه رو شد. در 4 ماه نخست سال گذشته نیز اقتصاد 
کشور با برخی رخدادها و اتفاقات پیش بینی نشده و پیش بینی 
شده روبه رو شــد. از جمله عوامل مهم در چهار ماه نخست 
افزایش حداقل دســتمزد و رشد 57 درصدی آن و انتظارات 
تورمی ناشی از این تصمیم و همچنین هم زمانی با جنگ روسیه 
و اوکراین که موجب افزایش شــدید قیمت کالاهای اساسی 
شد و کشور ما هم در این زمینه خیلی وابسته به واردات است 
همگی موجب افزایش نرخ تورم در کشور شدند و در تیر ماه 
نیز در مقایسه با تیر ماه سال قبل از آن نرخ خرید گندم ۸2 

درصد افزایش یافت که اثر بدی بر اقتصاد داشت.
مدیرکل دفتر مطالعات بازارهای مالی وزارت اقتصاد اضافه 
کرد: بنابراین عوامل مهم در نیمه نخســت ســال 1401 در 
افزایش نرخ تورم شامل جنگ روسیه و اوکراین، افزایش 57 
درصدی حداقل دستمزد، تغییر نرخ حقوق گمرکی و... بودند 
که مجموعه این عوامل موجب شدند که در خرداد ماه 1401 
تورم به 10.6 درصد برسد که 5.5 درصد نسبت به اردیبهشت 
ماه همان سال افزایش را نشان می داد. همچنین اتفاقی که در 
تیر ماه افتاد و یکی از نشانه های عوامل کوتاه مدت محسوب 
می شد یک شــوک بود که اثرات آن را در 4 ماه بعدی سال 
گذشته شــاهد بودیم؛ تورم بخش خدمات یعنی بهداشت و 
درمــان و آموزش و... بود که خودش را با تورم بخش کالایی 

تعدیل کرد.
کریمی بیان کرد: از آذر ماه 1401 با توجه به مســائل و 
اتفاقات اجتماعی که در کشــور رخ داد، اثرات آن در اقتصاد 
کشــور نمایان و موجب بی ثباتی های متعدد در نرخ ارز و در 
نهایت افزایش تورم شــد و در پایان اسفند ماه با تورم 63.9 
درصدی مواجه شدیم. مرور این اتفاقات نشان می دهد که نرخ 
تورم در هر زمان متاثر از عواملی بوده و از این اتفاقاتی که در 
یک سال و نیم گذشته افتاده است می بینیم که هیچ عاملی 
نمی تواند افزایش بی رویه تورم را توضیح دهد مگر اینکه چاشنی 

آن افزایش نقدینگی باشد.
مدیرکل دفتر مطالعات بازارهای مالی وزارت اقتصاد افزود: 
وقتی نرخ رشــد نقدینگی از 29 درصد وارد کانال بالای 40 
درصد می شــود و دلیل اصلی تورم نیز همین رشد نقدینگی 
است؛ هرچند عوامل بنیادین و همچنین عوامل کوتاه مدت هر 

کدام دیگری را تقویت می کنند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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 زنجیر موانع ورود فعالان اقتصادی به بازار کار را باز کردیم
محمدرضا کریمی     | وزیر اقتصاد گفت: زنجیرهایی که مانع ورود فعالان اقتصادی به بازار کار بود را با طراحی سامانه ملی مجوزهای کسب و کار باز کردیم.

بذرپاش با اشاره به سیاست اصلی وزارت راه و شهرسازی مبنی بر ساخت واحدهای تک طبقه با ارائه زمین به مردم، گفت: این یک اقدام کم سابقه بعد از انقلاب بوده است.
 به نقل از وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپاش با اشــاره به بخشــی از اقدامات انجام شده توسط وزارت راه و شهرسازی، اظهار داشت: در حوزه ساخت مسکن در قالب طرح نهضت ملی 

مسکن با فعالیت شبانه روزی همکاران، نتایج قابل توجهی به دست آمده که در مقایسه با سال های گذشته می توان بزرگی آن را درک کرد.
وی خاطرنشان کرد: در طرح مسکن مهر که طرح بزرگی بود، ۸ هزار هکتار زمین برای ساخت مسکن به محدوده شهر الحاق شد که در طرح نهضت ملی مسکن تا کنون این رقم به بیش 

از ۳۱ هزار هکتار زمین رسیده است.
بذرپاش با اشاره به سیاست اصلی وزارت راه و شهرسازی مبنی بر ساخت واحدهای تک طبقه با ارائه زمین به مردم، گفت: این یک اقدام کم سابقه بعد از انقلاب بوده و در شکستن احتکار و 

سوداگری، جوانی جمعیت و امید آفرینی بین مردم تأثیر شگرفی دارد.

 ساخت مسکن یک 
طبقه با ارائه زمین

 هر متر این خانه ها بیش از نیم میلیارد 
قیمت دارد

مشــاور املاک تاکید کرده از پاســخگویی به 
شماره های اعتباری معذور است. پس اول باید 
سیمکارتی با شــماره رند بخرید که نشان دهد 

هزار میلیارد تومان پول توی حسابتان هست.
گران تریــن خانه تهــران احتمــالا در یکی از 
خیابان های عاصف، پســیان یــا فلاحی محله 
زعفرانیه قرار گرفته اســت. قیمت خانه در این 
نقطه تهران به شکل ســرگیجه آوری بالاست و 
در مواردی تا متــری ۵۰۰ و حتی ۶۰۰ میلیون 
تومان پیش می رود، امــا محض احتیاط بیایید 
همچنان کلمــه »احتمالا« را پیــش از کاربرد 

عبارت گران ترین خانه تهران به کار ببریم.
گران ترین خانه تهران می تواند واحدی ویلایی، 
ساخت سال ۱۴۰۱ باشــد که با مساحت ۵۲۰ 
مترمربع، در یکی از فرعی های زعفرانیه جا خوش 
کرده، اما ظاهــرا زود دل صاحبش را زده و حالا 
ناچارند برایش در به در دنبال مشتری بگردند. 
متراژ خود بنا ۴۰۰ مترمربع است، یعنی ۱۲۰ 
متر را به حیاط و پارکینگ و استخر اختصاص 

داده اند.
قیمت گران ترین خانه تهران بدون درنظر گرفتن 
این موارد تا متری ۷۵۰ میلیون تومان افزایش 
پیدا می کند، ولی خود خانه را متری ۵۷۷ میلیون 
تومان ارزش گذاری کرده اند. سرتان گیج رفت 
نه؟ اما تا پیدا کردن گران ترین خانه تهران هنوز 

کلی راه داریم.
واحدی ۸۶۰ متــری در زعفرانیه با قیمت کل 
۵۰۰ میلیارد تومان آگهی شــده است. زحمت 
کشــیده اند و در شــرح جزییات نوشــته اند با 
پرداخت ایــن مقدار پول، صاحب آشــپزخانه 
سوپر لاکچری برند اروپایی، ۲۵۰ متر تراس با 
دید دوطرفه، شش پارکینگ سندی، چهار اتاق 
خواب مستر و یک سویت کاملا مجزا می شویم. 
استخر، ســونا، جکوزی و ســالن جیم به اضافه 
سالن سینمای حرفه ای جزو مشاعات است. هر 
مترمربع این واحد که در طبقه چهاردهم واقع 
شده، برای خریدار حدودا ۵۸۱ میلیون تومان 

تمام می شود. باز عجله کردید؟
گران ترین خانه تهران احتمالا این یکی است؛ 
پنت هاوس با ویو ۳۶۰ درجه که مجبور شده اند 
برایش آسانسور اختصاصی طراحی کنند. یعنی 
اگر در یکی از هفت پارکینگ سندی ماشین را 
خاموش کنید، مستقیم داخل واحد از آسانسور 
پیاده خواهید شد. ۵۰۰ متر روف گاردن و استخر 
چهارفصل بخشی دیگری از امکانات واحد است. 
تنها مســئله ای باقی مانده این است که ۵۰۰ 

میلیارد تومان پول خرید واحد را داشته باشید.
اگر بتوانید ۱۰۰ میلیارد تومان دیگر روی پولتان 
بگذارید، شــانس خرید پنت هاوس تریبلکس 
کلیدنخورده ای را پیدا می کنید که هزار و ۳۵۰ 
مترمربع مساحت دارد. با احتساب دلار ۵۲ هزار 
تومانی، ۶۰۰ میلیارد تومان حدود ۱۱ میلیون 
و ۵۳۸ هزار دلار می شــود.قیمت پنت هاوس 
اذیت تان می کند؟ به سقف با ارتفاع ۴.۵ متر فکر 
کنید، به استخر، سونا و جکوزی اختصاصی در هر 
طبقه، پنجره های تمام قد و سه جداره، آشپزخانه 
فول فرنیش و شیرآلات که از آلمان وارد شده اند و 
کنار یراق الات اسپانیایی، سنگ های ایتالیایی و 
درهای ضدسرقت ترکیه ای در زعفرانیه احتمالا 
گران ترین خانــه تهران را تشــکیل می دهند. 
متوجه هستید؟ هنوز اصرار داریم از »احتمالا« 

استفاده کنیم!
هزار میلیارد تومان تقریبا معادل ۱۹ میلیون و 

۲۳۰ هزار دلار می شود
گران تریــن خانه تهــران شــاید پنت هاوس 
تریبلکس هزار و ۲۰۰ متری در زعفرانیه باشد. 
ساخت آن همین امســال تمام شده و در طبقه 
دهم قرار گرفته. برای خریدش باید ۱۵ میلیون 
دلار پول داشته باشــید که با احتساب دلار ۵۲ 
هزار تومانی، تقریبا می شود ۷۸۰ میلیارد تومان. 
ارزش هر متربع از این پنت هاوس ۶۵۰ میلیون 

تومان است، ولی از این گران تر هم داریم.
گران ترین خانه تهران می تواند واحدی ویلایی 
در حریم کاخ نیاوران با قیمت کل ۵۰۰ میلیارد 
تومان باشد. در آگهی فروش قید شده برای ورود 
و خروج ناچارید از گیت کاخ بگذرید. مساحت 
بنا ۷۰۰ مترمربع است. پس ارزش هر مترمربع 
کمی از ۷۱۴ میلیون تومان بیشــتر می شــود 
که بایــد آن را معادل ۱۳ هــزار و ۷۳۶ دلار در 
نظر گرفت، ولی هنوز گران ترین خانه تهران را 
پیدا نکرده ایم، چون پای واحد عجیب دیگر در 
میان است.قیمت واحدی ویلایی در زعفرانیه با 
مساحت کل ۸۰۰ مترمربع، توسط مالک ۴۴۰ 
میلیارد تومان عنوان شده است. با توجه به اینکه 
بنای اصلی ساختمان از ۴۵۰ مترمربع تشکیل 
شده، تقریبا می توان گفت گران ترین خانه تهران 
را پیدا کرده ایم. بالاخره ۹۷۸ میلیون برای هر متر 
الکی نیســت. تعداد زیادی درخت، یک استخر 
بزرگ قدیمی با کاشــی های آبی و سرمه ای و 
سفید و کلی چراغ روشنایی قدیمی از آن ها که 
دهه ۷۰ داخل پارک نصــب می کردند، حیاط 
بزرگ واحد را تشکیل داده. عیب بعدی عمر ۲۲ 
ساله بناست که شاید باعث شود چشم بعضی ها 

دنبال زمین باشد.
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 سید احسان خاندوزی در گفت وگوی ویژه خبری اعلام کرد: در راستای 
کاهش هزینه تولید و ســهولت فعالیت های تولیدی اقتصادی و در مقابل 
پرهزینه کردن فعالیت های غیرمولد و ســوداگران در اقتصاد در دستورکار 
دولت قرار دارد و تمرکز دولت در سال ۱۴۰۱ بر روی ورود فعالان اقتصادی 
به بازار کار و شکستن انحصارها و موانعی بود که مانع فعالیت های کارآفرینان 
در بازار کار می شد.وی همچنین گفت: عملکرد دستگاه ها به صورت هفتگی 
در زمینه صدور مجوزها بررسی می شود و بر اساس آخرین گزارش ها، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت نیرو و وزارت تعاون کمترین میزان تأخیر در پاسخ 
دادن به مجوزها دارند و وزارت صمت، وزارت ارتباطات بیشترین تأخیر در 
این زمینه را دارند.خاندوزی گفت: معطلی در صدور مجوزها و مفاسد مسیر 
تاریخی با همت دولت و مصوبه مجلس شکســته شد و تمام موارد قانون، 

سهولت کسب و کار را اجرا خواهیم کرد.
بــه گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی، در ادامه باز کردن زنجیر از ورود 
فعالان اقتصادی به بازار کار، پیش بینی پذیر کردن اقتصاد را دنبال می کنیم 
و برنامه دولت این است که مقررات گذاری از سوی دستگاه ها را نظم بخشد.

به گفته خاندوزی؛ سال گذشته در حوزه گمرک ۳۳۰ بخشنامه گمرکی 
از سوی دستگاه های مرتبط صادر شد که در دو ماه اول سال گذشته بیش 
از ۵۱ ابلاغیه صادر شد که امسال این رقم به ۳۰ مورد رسید و در ماه های 
آینده ابلاغیه ها کمتر خواهد شــد.وزیر اقتصاد همچنین گفت: هر کدام از 
فعالان اقتصادی که در مورد بخشنامه ها و آیین نامه ها و دستورالعمل تخلفی 
را مشاهده و گزارش کنند، ما به عنوان مدعی العموم وارد می شویم و با دستگاه 
خاطی که آیین نامه یا بخشــنامه را در سامانه قوانین، اطلاع رسانی نکرده 
باشد برخورد خواهیم کرد. البته مقررات مذکور بدون بارگذاری در سامانه 
قوانین نافذ و لازم الاجرا نیست.وی همچنین در مورد تسهیلات تبصره ۱۸ 
قانون بودجه اظهار داشت: درحالی که در سال آخر دولت قبل ۲ هزار میلیارد 
تومان تخصیص داده شده بود، اما این رقم در سال ۱۴۰۱ به ۴۶ هزار میلیارد 
تومان رسید.خاندوزی اضافه کرد: دولت به شدت از طرح مالیات بر سوداگری 
حمایت می کند. این طرح باید دهه ها قبل به سرانجام می رسید؛ چراکه در 

۱۷۰ کشور دنیا مالیات بر سوداگری اجرا می شود
وزیر اقتصاد گفت: با شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
به ثمر رسیدن لایحه مالیات بر سوداگری مکاتبه کردیم و امیدواریم که هرچه 
زودتر این قوانین به نتیجه برسد.وی همچنین گفت: تلاش رئیس جمهور و 
دیپلماسی همسایگی دولت سیزدهم امروز به ثمر رسیده است، به گونه ای که 
سال گذشته با افزایش ۱۵ درصدی تجارت با همسایگان خود مواجه شدیم.

فعالســازی اهرم های دیپلماسی انرژی جمهوری اســلامی ایران بویژه در عرصه 
مبادلات گازی طی روزهای اخیر سرعت گرفته که پایان سرگردانی محموله های روی 
آب و به روزرسانی انبارهای ذخیره سازی، امضای قرارداد گازی جدید با ترکمنستان و 
تسویه بدهی های دولت پیش به این کشور برخی نشانه های پررنگ شدن نقش تهران 

در بازار بین المللی انرژی است.
جمهوری اسلامی ایران ۱۷ درصد کل گاز جهان را با برخورداری از حدود ۳۴ هزار 
تریلیون مترمکعب ذخایر، در خود جای داده است و از این منظر، دومین ذخیره گاه 

گازی دنیا به شمار می رود.
این ویژگی های منحصربفرد ایران، تبدیل به اهرم های قدرتمندی برای فعالسازی 
اهرم های دیپلماســی انرژی ایران شــده اســت؛ به گونه ای که در منطقه غرب آسیا 

جایگاهی ویژه را به خود اختصاص می دهد.
البته مجموعه ای از مسائل به جای مانده از گذشته سبب شده بود ایران نتواند به 

موقعیت واقعی خود به عنوان مرکز انرژی منطقه دست یابد. 
از این رو طی ۲۰ ماه گذشــته از زمان روی کار آمدن دولت ســیزدهم، مجموعه 
گام های راهبردی برای بازســازی چهره ایران در بازار انرژی منطقه و بالفعل ســازی 
نقش آن در این عرصه طراحی شــد و به اجرا درآمد که اینک شاهد به ثمر نشستن 

این برنامه هاییم. 

  آزادسازی نفتکش های سرگردان و پیامدهای آن
از آبان ۱۳۹۷ به دنبال خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم های نفتی، صادرات 
مازاد تولید روزانه میعانات گازی که حدود ۲۰۰ هزار بشکه بود، با اختلال روبرو شد. 
این امر ســبب بروز مشکلاتی در فروش محموله ها و تجمیع بیش از ۸۷ میلیون 
بشکه میعانات گازی سرگردان در نفتکش ها و تانکرهای شناور روی آب شد و به تبع، 

بر ظرفیت تولید کشور اثر منفی می گذاشت.
این امر افزون بر خطرهای احتمالی ناشی از نگهداشت محموله ها روی آب، مسائل 
زیست محیطی، انتشار دی اکسید کربن و ...، هزینه های هنگفتی را به سبب انبارداری 

در نفتکش ها و خرید یا اجاره کشتی های جدید روی دست کشور گذاشته بود. 
اینک ۲۰ ماه پس از استقرار دولت سیزدهم در ششم خرداد وزیر نفت اعلام کرد 
که همه محموله های ســرگردان میعانات گازی ایران روی آب تخلیه شــده است. به 
این ترتیب ظرفیت نفتکش های کشور نیز برای جهش صادرات یا هر گونه برنامه ریزی 

بعدی، درآمدزایی از فعالیت های جانبی یا بازطراحی آنها آزاد شده است. 
از ســوی دیگر، با آزادسازی نفتکش های کشــور از محموله های قدیمی میعانات 
گازی، معادل هزینه های ســالیانه نگهداشــت و انبارش که بالغ بر ۴۵۰ میلیون دلار 
برآورد می شود، صرفه جویی می شود. این مبلغ تقریبا به اندازه نصف بودجه یک سال 

یارانه عمومی است.

  بازتنظیم تبادلات انرژی با ترکمنستان
نشانه دیگر از تحرک در عرصه دیپلماسی انرژی ایران، بازطراحی روابط با کشورهایی 
مانند ترکمنستان است که به سبب بروز اختلاف هایی در دولت پیشین، ارتباطشان 

با کشور ما دچار فراز و نشیب هایی شد. 
چهار ماه پس از استقرار دولت سیزدهم، قفل پنج ساله روابط گازی با ترکمنستان 
)از دی ماه ســال ۱۳۹۵( شکسته شد و قرارداد سواپ )تبادل( گازی بار دیگر با این 
کشور به امضا رسید و به فاصله چند ماه، حجم سواپ گازی بین دو کشور دو برابر شد. 
برای آب کردن یخ روابط با ترکمنســتان گام اساســی دیگری نیز برداشته شد. 
دولت پیشین یک پرونده قضایی مربوط به بدهی هنگفت گازی برای دولت سیزدهم 

به ارث گذاشته بود. 
مســوولان دولت کنونی پس از تصدی امــور، بی درنگ برای پرداخت بدهی ها به 
رایزنی با مقامات ترکمنستانی و سفرهای متعددی به آن کشور دست زدند تا اینکه 
توانسته اند اکنون پس از ۲۰ ماه، حدود یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار بدهی را در 
چند قسط تسویه کنند و زمینه ی بازگشت اعتماد دوباره و افزایش مبادلات دو کشور 
را فراهم آورند. اجرای قرارداد واردات روزانه ۱۰ میلیون مترمکعب گاز ترکمنستان و 
احتمال افزایش این حجم، آنگونه که مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اعلام کرده است 

گوشه دیگری از گشاده رویی های دولت سیزدهم برای بازتعریف روابط با همسایگان 
است که رهبر معظم انقلاب نیز در دیدار سی ام اردیبهشت مسوولان و مدیران وزارت 

خارجه، بر آن تاکید کردند. 

 تداوم تحولات در عرصه دیپلماسی انرژی
گام های اعتمادســاز مانند تسویه بدهی های گازی دولت پیشین با ترکمنستان و 
امضای قراردادهای ســواپ و تفاهمنامه های جدید همکاری می تواند زمینه افزایش 
مبادلات تجاری بین دو کشــور را فراهم آورد؛ چه آنکه قرارداد اولیه بین دو کشــور 
ناظر بر تهاتر بدهی گازی با کالا بود که به رونق صادرات کالاهای صنعتی، تجهیزات 

پیشرفته و خدمات فنی مهندسی کمک می کرد.  
از سوی دیگر، این ابتکار ایران سبب افزایش ضریب امنیت انرژی کشور و پایداری 
شبکه شمال شرق می شود تا مردم این مناطق، زمستان آتی را با آرامش و اطمینان 

بیشتری سپری کنند. 
اقدامات تحولی مانند فروش و تخلیه محموله های میعانات گازی ســرگردان روی 
آب نیز می تواند به افزایش ارزآوری و بازگشــت درآمدهای ارزی، آزادسازی ظرفیت 
نفتکش ها و ذخیره گاه ها، رهایی از هزینه های انبارش و هدایت بودجه به سوی توسعه 

زیرساخت های ضروری بیانجامد. 
حاصل مجموعه ی این تلاش ها، افزایش تبادلات انرژی ایران با همســایگان است 
که در عمل، حذف کشور ما از مبادلات گازی منطقه را ناممکن ساخته و نقش تهران 

در بازار بین المللی انرژی را پررنگ تر می کند.
فعالسازی بازوهای دیگر در عرصه ی دیپلماسی انرژی به ویژه واردات از ترکمنستان 
و احتمالا روسیه در آینده نزدیک و همچنین صادرات به ترکیه، عراق و احیانا پاکستان 
در زمانی نه چندان دور، به ارتقای امنیت عرصه ی انرژی کشور می انجامد و نقش ایران 
به عنوان مرکز انرژی منطقه را احیا می کند؛ نقشی که تحقق آن با توجه به ظرفیت های 
ایران و جایگاه ژئوپلتیکی کشور در غرب آسیا و بین شبه قاره، اوراسیا، اروپا و آفریقا 

دور از دسترس نیست. 

چرخش انرژی منطقه حول محور ایران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
پنجشنبه 1402/03/11
شماره : 1415

 مرثیه  ای جدید برای رویای خانه دار شدن کارگران
طرح مســکن کارگری که به منظور تامین مسکن برای قشر 
کم درآمد ارائه شــد، کارگرانی را که به امید خانه دار شدن در این 
پروژه ثبت نام کرده بودند را با بلاتکلیفی و ناامیدی مواجه کرده است.

 اصل ۳۱ قانون اساســی، دولت را موظف می کند که با رعایت 
اولویت برای آن ها که نیازمندترند، به ویژه روستانشینان و کارگران، 

زمینه تامین مسکن مناسب را فراهم کند.
طبق این اصل، در طول سالیان، دولت ها تلاش کرده اند تا با اجرای 
طرح هایی مانند مسکن مهر، مسکن اجتماعی و مسکن ملی، بازار 
مسکن را کنترل کرده و به اقشار کم درآمد در تحقق رویای خانه دار 
شدن کمک کنند اما معمولا این طرح ها از عهده ی اجرای این سیاست برنیامدند و طرح های مسکن متعدد نتوانسته اند آن طور که 

باید مشکل مسکن قشر کارگر را حل کنند.
طرح مسکن کارگری در دولت گذشته مطرح شد و در دی ماه ۱۳۹۸ تفاهم نامه ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی برای کارگران، 
بازنشستگان و مستمری بگیران بین وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی و راه و شهرسازی و همچنین تفاهم نامه ساخت ۱۰۰ هزار 

واحد مسکونی در جوار شهرک های صنعتی میان اتاق تعاون و وزارت راه و شهرسازی به امضا رسید.
در دولت سیزدهم نیز طرح نهضت ملی مسکن مطرح شد و رییس جمهور هدف از این طرح را ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 
در طول دوره چهار ساله مسئولیت خود عنوان کرده است. پس از این وعده، تعداد واحدهای مسکونی برای کارگران و بازنشستگان 
و مستمری بگیران نسبت به دولت قبل افزایش یافت و به ۴۰۰ هزار واحد رسید و طبق اعلام معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، ۴۶۰ هزار کارگر فقط تا آذرماه ۱۴۰۱ به امید خانه دار شدن در این طرح ثبت نام کردند. اما، این طرح تاکنون به 

کجا رسیده است؟
نوسانات قیمتی و تورم سرسام آور، قیمت نهادهای ساختمانی را تحت تاثیر قرار داده، که هم ثبت نام در طرح های دولتی مسکن 
را برای کارگران دشوارتر از قبل کرده و هم، با متوقف کردن روند پیشبرد برخی پروژه های طرح های قبلی، آن هایی که قبلا ثبت نام 

کرده بودند را با بلاتکلیفی مواجه کرده است.
یک کارگر در گفتگو با یکی از خبرگزاری های دولتی، درباره بلاتکلیفی وضعیت خود بعد از گذشت بیش از دو سال از ثبت نام در 
طرح ملی مسکن در شهرک مهرگان قزوین اظهار کرد که »ثبت نام با وعده تسریع سرعت تکمیل پروژه نسبت به پروژه های دیگر 
انجام شده و پس از شروع دولت سیزدهم پروژه در قالب پروژه نهضت ملی مسکن پیگیری شد. طبق قرارداد، در ابتدا قرار بود ۱۵۰ 
میلیون تومان در قالب اقساط پرداخت شود و ۳۵۰ میلیون تومان نیز وام داده شود، یعنی قیمت مسکن حدود ۵۰۰ میلیون تومان 
برآورد شده بود. اما، با افزایش نرخ تورم، ۱۵۰ میلیون قرارداد به ۴۰۰ میلیون افزایش یافت که بنا بود در ده قسط پرداخت شود.«

این کارگر در سخنان خود ضمن گلایه تغییر رقم قرارداد و نامنظم بودن روند پیشرفت پروژه گفت که پس از پیگیری های بسیار 
مشــخص شــد که کار »به دلیل به صرفه نبودن پروژه« فعلا راکد مانده و پیش بینی می شود که قیمت های قرارداد دوباره افزایش 
خواهند یافت.»پروژه ای که در آن ثبت نام کردیم ۶ برج را شامل می شود که ۴ برج هنوز در مرحله ی پی ریزی است و دو برجِ دیگر 
در مرحله ی ساخت است که البته ما هیچ پیشرفتی در ظاهر نمی بینیم اما شرکتِ سازنده مدعی است کار در حال انجام است. ما 

حتی نمی دانیم سهم ما کدام یک از این برج هاست«

 بررســی ها از بازار خودروی پایتخت حاکی از رکود معاملات و 
افــت ۱۵ تا ۲۰ درصدی قیمت  انواع خودروهای داخلی، خارجی و 
مونتاژی در یک ماه گذشته است به طوری که قیمت ها به بهمن ماه 

پارسال بازگشت داشته اند.
رکود سنگین، عدم انجام خرید و فروش و معاملات در نقطه صفر، 
توصیف این روزهای فعالان بازار خودرو است؛ شرایطی که هر روز 

شاهد افت بیش از پیش قیمت ها هستیم.
این شرایط سبب شده تا خریداران به امید کاهش بیش از پیش 
قیمت ها از خرید دست بکشند و فروشندگانی که نیاز مبرم به پول 

دارند نیز با قیمت های پایین تری خودروهای خود را عرضه کنند.
به گفته رییس انجمن نمایشگاه داران خودروی پایتخت، مشتریان احساس می کنند که به زودی شاهد ورود نخستین خودروهای 

وارداتی به بازار خواهیم بود و قیمت ها بیش از گذشته ریزش خواهد داشت.
»سعید موتمنی«  یادآور شد: بحث واردات خودروهای کارکرده نیز هنوز داغ است و به تازگی رییس مجلس نیز در این خصوص 
صحبت کرده که همین صحبت ها تاثیرگذار است.وی، همچنین به موضع اخیر شورای رقابت درخصوص قیمت برخی خودروهای 
مونتاژی و لزوم کاهش ۳۰۰ تا ۸۰۰ میلیون تومانی آنها اشــاره کرد و افزود: همین مســاله سبب ریزش شدید قیمت این دسته از 
خودروها شده است.این مقام صنفی با تاکید بر اینکه با وجود کاهش قیمت ها اما هنوز فاصله قیمت بازاری و کارخانه ای خودروها 
بالاست، گفت: به طور نمونه در حالی که تارا اتوماتیک ۴۹۰ میلیون تومان فاکتور می شود، اما در بازار حدود ۸۳۵ میلیون تومان 
قیمت دارد. همچنین فاصله بیش از ۱۰۰ درصدی در پژو ۲۰۷ اتوماتیک شاهد هستیم یا پژو ۲۰۶ تیپ۲ که مدل ۱۴۰۱ آن ۲۱۴ 

میلیون تومان فاکتور می شود، در بازار تا ۵۲۵ میلیون تومان فروخته می شود.
وی تاکید کرد: در صورتی که تولید ۱.۷ میلیون دستگاه خودرو در سال جاری محقق شود و شاهد تردد خودروهای وارداتی نو 

یا کارکرده در سطح خیابان ها و جاده ها باشیم، ریزش قیمت ها به مراتب بیشتر خواهد شد.
موتمنی ضمن حمایت از طرح ورود خودروهای کارکرده و دست دوم، اظهار داشت: به طور مثال یک دستگاه خودروی سانتافه 
مدل ۲۰۱۸ در بازار امارات ۱۰۰ هزار درهم )حدود یک میلیارد تومان(  ارزش دارد که اگر حتی با احتســاب هزینه های عوارض و 

گمرکی و غیره به ۲ میلیارد تومان نیز برسد، باز هم از قیمت حدود ۵.۵ میلیارد تومانی آن در بازار فعلی ما به مراتب کمتر است.
وی همچنین به قیمتگذاری دو مدل خودروی چانگان وارداتی در روز گذشــته از ســوی شورای رقابت با نرخ های حدود ۸۵۰ و 

۹۰۰ میلیون تومانی اشاره کرد و گفت: با این قیمت ها، دیگر کسی سراغ خودرویی نظیر پژو ۲۰۷ نخواهد رفت.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت تصریح کرد: باید واردات خودروی نو و کارکرده اجازه داده شود و در کنار آن نیاز 
بازار سنجیده و تامین شود.وی اظهار داشت: در چهار سال گذشته تولید خودرو به طور متوسط نصف نیاز بازار بوده، اما اگر برنامه 

تولید ۱.۷ میلیون دستگاه خودروی داخلی محقق شده و واردات انجام شود، بازار به شاریط تعادل نزدیک خواهد شد.
»کــورش طواحــن« نمایشــگاه دار خودروهــای خارجــی در شــمال تهران بــه ایرنا گفت: قیمــت خودروهــا در روزهای 
 اخیــر و متاثــر از نامــه شــورای رقابــت و افــت قیمــت مونتاژی هــا، بیــن ۱۰ تا ۲۰ درصــد فرویختــه اســت و نرخ ها به

 بهمن ماه پارسال بازگشته است.

ریزش قیمت ها همچنان ادامه دارد
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کسب درآمد از رمز ارز مالیات دارد

مریم لطفی      |    رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه کسب درآمد از طریق رمز ارز مالیات دارد گفت: بیش از ۵۰ درصد بودجه 
جاری کشور توسط درآمدهای مالیاتی محقق می شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

۱۴ هزار خانواده دارای ۲ 
معلول با مشارکت بنیاد 
مستضعفان صاحبخانه 
شدند

 بانک ایران زمین مزایده برگزار می کند
شرکت توســعه صنعتی)سهامی خاص( واحد 
فرعی شرکت توسعه تجارت داتام متعلق به بانک 
ایران زمین)سهامی عام(درنظر دارد سهام شرکت 
های افشــره ســاز فردوس و فراز پلیمر فردوس 
را از طریق مزایــده عمومی و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی ارائه شده بابت شرکت مورد مزایده، با 
رعایت مبلغ تعیین شده به عنوان پایه مزایده واگذار 
نماید. متقاضیان جهت شرکت در مزایده و دریافت 
اســناد باید به صورت حضوری به آدرس شرکت 
توسعه صنعتی آرین واقع در تهران، دروس، میدان 
هدایت، خیابان شــادلو، پلاک 14، طبقه چهارم 
مراجعه و یا جهت اخذ اطلاعات بیشــتر با تلفن 
26656398-021 تماس حاصل نمایند، همچنین 
جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 1.500.000ریال به 
IR38.0 حساب106.840.878208.1و شماره شبا

690.0106.84000.878.2080.01 بنام شرکت 
توسعه صنعتی آرین )مزایده گذار( نزد بانک ایران 
زمین واریز نموده و جهت دریافت اســناد مزایده 
همراه با فیش واریزی به آدرس شــرکت مراجعه 

نمایند. شد. 

  تذکر رئیســی به بانک های بورسی و دولتی 
درباره وام ۱۶۲ هزار میلیاردی به کارکنان

ریس شورای اطلاع رسانی اعلام کرد: رئیس جمهور در 
تذکری به بانک های بورسی و دولتی درباره تخصیص 
وام 162 هــزار میلیارد تومانی بــه کارکنان، خواهان 

پرداخت عادلانه تسهیلات شد.
 رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در توییتر اعلام کرد: 
ابراهیم رییسی در جلسه دولت با اشاره به برخی اخبار 
مبنی بر پرداخت تسهیلات ویژه به کارکنان بانک ها 
گفت که پرداخت هرگونه تسهیلات بانکی باید مبتنی 
بر ضوابط و عادلانه بوده و نباید این احساس درجامعه 
ایجاد شــود که هر کس در صورت نزدیکی به خزانه، 
زودتر و بیشتر از منابع بهره می برد.بر اساس این گزارش، 
رئیس جمهور با بیان اینکه دولت با هرگونه رویه خلاف 
عدالت و تبعیض آمیز مخالف است، وزیر اقتصاد و رئیس 
بانک مرکــزی را مأمور کرد تا چنانچــه آیین نامه ای 
وجود داردکه برای کارکنان بانک ها تسهیلات ویژه و 
غیرمتعارف در نظر گرفته، مورد بازبینی و اصلاح قرار 
گیرد.طبق گزارش اخیر بانک مرکزی، پرداختی 30 
بانک دولتی و بورسی به کارکنان به بیش از 162 هزار و 
647 میلیارد تومان رسیده و بانک دولتی سپه با بیش 
از  30 هزار و 852 میلیارد تومــان وام یک درصدی با 
بازپرداخت 30 ســاله در صدر این فهرست ایستاده و 
بانک ملی هم با 24 هزار و 910 میلیارد تومان در رده 

دوم جا خوش کرده است.

   ریزش۱7 هزار 38۰ واحدی شاخص کل بورس
شاخص کل بورس با افُت 17 هزار و 380 واحدی در تراز 

2 میلیون و 271 هزار و 45 واحدی ایستاد.
 )10 خرداد( شاخص کل بورس با رشد 123 واحدی 
در ارتفاع 2 میلیون و 288 هــزار و 551 واحدی قرار 
گرفت. در انتهای بازار شــاخص کل بورس با افُت 17 
هزار و 380 واحدی در تراز 2 میلیون و 271 هزار و 45 

واحدی ایستاد.
ارزش معاملات بورس تهران امروز به حدود رقم 5 هزار و 
209 میلیارد تومان رسید. »فارس«، »فولاد« و »شپنا« 
ســه نمادی بودند که بیشــترین تاثیر را در شاخص 
داشــتند و »خنصیر«، »خودرو« و »دانا« سه نماد پر 
تراکنش بودند.شاخص کل هم وزن با افُت 8 هزار و 383 

واحدی روی پله 765 هزار و 509 واحدی قرار گرفت.
همچنین حجم معاملات امروز سهام در بورس تهران به 
تعداد 7 هزار و 790 میلیارد سهم به ارزش 5 هزار و 209 
هزارمیلیارد تومان رسید. شاخص فرابورس هم با آفُت 

202 واحدی روی پله 28 هزار و 624 واحدی ایستاد.
برترین گروه صنعتی بورس

امروز خودرو بیشــترین ارزش معامله را با مبلغ هزار 
و 92 میلیارد تومان بــه خود اختصاص داد. همچنین 
»بانک ها« و »فلزات اساسی« در رتبه های بعدی ارزش 

معاملات قرار داشتند.
سهام شــرکت های ونیرو، سغرب، وساخت بیشترین 
افزایش قیمت و سهام شرکت های وساپا، کماسه و خزر 
بیشترین کاهش قیمت را در بورس تهران تجربه کردند.

رئیس بنیاد مستضعفان با تاکید بر ضرورت احساس مسوولیت در برابر محرومان، از حمایت ک هزار و 250 میلیارد تومانی بنیاد از مددجویان و معلولان بهزیستی طی سه سال گذشته خبر 
داد و گفت: تاکنون 14 هزار خانواده دارای 2 معلول و بیشتر صاحب خانه شده اند.

به گزارش از بنیاد مستضعفان، »سید پرویز فتاح« در نشست رؤسا و شورای معاونان بنیاد مستضعفان و بهزیستی، با تبریک میلاد امام رضا )ع( با تاکید بر اینکه مسئولان در برابر مردم و 
خصوصا محرومان وظیفه دارند گفت: ما در برابر محرومان مسئول هستیم و اگر خدای ناکرده کم کاری و خطایی داشته باشیم قطعا از سوی خداوند مورد بازخواست و مواخذه قرار خواهیم گرفت.

وی با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از ساختارهای ناکارآمد اداری و ارائه طرح های نو برای خدمت موثرتر و سریعتر به محرومین، خطاب به مسئولان بهزیستی، گفت: شما باید کمک های بنیاد 
مستضعفان به مددجویان این سازمان را جهت دار کنید و این کمک ها را به سمت اولویت های محرومان سوق دهید.فتاح با اشاره به ارتباط مستمر بنیاد مستضعفان با بهزیستی برای حمایت از 

محرومان و معلولان تحت پوشش این سازمان گفت: بنیاد طی 3 سال اخیر بیش از 1250 میلیارد تومان برای حمایت از مددجویان این سازمان در اختیار بهزیستی قرار داده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

پنجشنبه 1402/03/11
شماره : 1415

بیش از ۱8۰ هزار حساب 
را شناسایی  شــخصی 
کرده که فعالیت تجاری 
داشته که هیچ اطلاعات 
تجاری نیز نداشتند و حتماً 
این حساب ها را بررسی 
می کنیم، به عنوان نمونه 
۴۵ نفر شخص حقیقی هر 
کدام بالای ۵۰۰ میلیارد 
تومان واریز به حســاب 
داشــته و جمعاً ۶۶ هزار 
میلیارد تومــان واریزی 

داشتند.

هادی سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی در نشست 
خبری با اصحاب رسانه ها گفت: نظام مالیاتی کشور با توجه به 
چالش های گذشــته نیازمند راه های تحولی است. بیش از 50 
درصد بودجه جاری کشــور توسط درآمدهای مالیاتی محقق 
می شود.ســبحانیان افزود: در دوره جدید چند راهبرد جدید را 
اتخاذ خواهیم کرد، تا مسیر اصلاح مالیات ستانی محقق شود، 
سازمان امور مالیاتی بازوی توانمند تولید خواهد شد و از طریق 
تقاطع گیری باید طبقه دلال برخورد شود، راهبرد اصلی تغییر 

این موازنه مالیاتی است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی افزود: دلالان برخی از عناوین 
مقدس را برای فرار مالیاتی اســتفاده می کنند که این موضوع 

باید پیگیری شود.
وی تصریح کرد:. موضوع دیگر تکریم مودیان مالیاتی است؛ 
نمی شــود که مودی به سازمان امور مالیاتی مراجعه کند اما به 

او احترام نگذاشته نشود، با ایجاد میزهای خدمت در اصناف به 
این نیاز پاسخ داده خواهد شد.

ســبحانیان اضافه کرد: اطلاع رســانی به مــردم و افزایش 
رضایتمندی یکی از راهکارهایی است که باید اتخاذ شود، برای 
اولین بار بیش از 50 درصد بودجه جاری کشور از راه درآمدهای 

مالیاتی تأمین شده است.
این مقام مسئول ادامه داد: یکی از گلایه های اصلی در بین 
مردم عدم عدالت در مالیات ســتانی اســت، در دوره جدید بر 
روی این امر تمرکز خواهیم کرد، تا زمانی که تشخیص مالیات 
بر عهده اشخاص باشد بی عدالتی ادامه دارد، نظام مالیاتی باید 

به یک سیستم هوشمند و اطلاعات مبنا برود.
به گفته سبحانیان تغییر این رویه قدیمی نیازمند اطلاع رسانی 
همه جانبه و آمورش های فراگیر اســت و از رسانه ها و جامعه 

دانشگاهی در این باره کمک و یاری می طلبیم.

وی اظهار داشت: شرکت های دانش بنیان باید به فضای امور مالیاتی داخل شوند و امور مالیاتی برون 
سپاری شوند.

رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه مســیرهای زیادی برای فرار مالیاتی وجود دارد و در سال 
گذشته 18 هزار میلیارد تومان درآمد جدید را از طریق مبارزه با فرار عملیاتی کسب کردیم تصریح کرد: 
در دو ماه ابتدای امسال نیز 8 هزار میلیارد تومان درآمد جدید کسب کردیم. برخی از شرکت ها در 200 
موضوع فاکتور صدور می کنند و معلوم است این شرکت صوری است. موضوع بعدی برخی حساب های 
شــخصی است که رفتار تجاری دارند. بیش از 180 هزار حساب شخصی را شناسایی کرده که فعالیت 
تجاری داشته که هیچ اطلاعات تجاری نیز نداشتند و حتماً این حساب ها را بررسی می کنیم، به عنوان 
نمونه 45 نفر شخص حقیقی هر کدام بالای 500 میلیارد تومان واریز به حساب داشته و جمعاً 66 هزار 

میلیارد تومان واریزی داشتند.
به گفته وی در دوره جدید با تعامل خوب با بانک مرکزی شناســایی این حساب ها را به طور جدی 

آغاز کردیم.
سبحانیان ادامه داد: سو استفاده از واژه صندوق قرض الحسنه موضوع دیگری است که با آن مقابله 
خواهد شد، یک صندوق قرض الحسنه بیش از 145 هزار میلیارد واریز داشته و مشخص شده که این 

موضوع برای فرار مالیاتی بوده است.
سبحانیان درباره خانه ها و خودروهای لوکس نیز گفت: در سال 1400 تعداد 177 هزار خودرو لوکس 
شناسایی شده و مالیات تعیین شده بالغ بر 2 هزار میلیارد تومان بوده که از این میان 770 میلیارد تومان 
مالیات دریافت شده است. در سال 1401 تعداد 266 هزار خودرو لوکس شناسایی شده که 2 هزار میلیارد 
تومان اعلامی مالیات داشته ایم همچنین در سال 1401، تعداد 45 هزار خانه لوکس شناسایی شده که 

بیش از 2 هزار میلیارد تومان ابلاغی بوده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی گفت: در حوزه خودروهای لوکس در سال جاری نیز 520 هزار خودرو 
لوکس شناسایی شده است. حدود 11 میلیون حساب تجاری را شناسایی کردیم که 9 میلیون و 300 
هزار حساب حقیقی و بیش از 2 میلیون حقوقی هستند.به گفته سبحانیان 66 هزار نفر هستند که بیش 
از 2 خانه دارند و بیش از 30 هزار نفر پرونده مالیاتی ایجاد شده که 1.400 میلیارد تومان مالیات برای 

آنان ابلاغ شده است.
این مقام مسئول درباره مالیات بر عایدی سرمایه گفت: اقدامات خوبی در این زمینه انجام شد و این 
قانون در مجلس نهایی شد و این قانون اکنون در مجمع و شورای نگهبان در حال بررسی است، دولت 
معتقد اســت اخذ این مالیات در شــرایط واجب است و این قانون در بیش از 180 کشور در 100 سال 
گذشته اجرا شده است. اگر قانون با این شکل تصویب نشود و اگر تعدیل تورمی انجام شود نه تنها این 

قانون اقدام خود را انجام نمی دهد بلکه ما سود سوداگرانه را تضمین می کنیم.
وی تصریح کرد: امیدوار هستیم که قانون به شکلی که در مجلس تأیید شد، تصویب شود.

سبحانیان گفت: کمتر 3 تا 4 درصد مردم درگیر قانون مالیات بر سفته بازی قرار دارند و هدف این 
قانون فشــار بر ســودا گرایان بوده نه مردم عادی، این نگرانی هیچ جایگاهی ندارد و بخش عمده مردم 
درگیر این قانون نخواهند شد زیرا هر فرد در هر خانواده می تواند یک خودرو و یک منزل داشته باشد 

یعنی یک خانواده 5 نفره می تواند 5 خودرو و 5 منزل داشته باشد.
رئیس سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: در علم روز مالیات، دنیا به سمت مالیات بر مصرف رفته 
نه مالیات بر تولید، افزایش نرخ بر ارزش افزوده و کاستن مالیات بر درآمد که از 25 درصد به 18 رسیده 

است یکی از اقداماتی است که در سازمان امور مالیاتی انجام شده است.
سبحانیان اظهار داشت: هدف ما حمایت از تولید بوده و در این راستا مالیات بر سفته بازی و فعالیت 
سوداگرایانه افزایش یافته و مالیات بر تولید کاهش یافته است، برند داروگر با بدهی مالیاتی بسته نشده و هیچ 
زمانی بدهی مالیاتی باعث تعطیلی بنگاهی نمی شود و در این راستا اموال صاحب شرکت بسته شده است.

به گفته رئیس سازمان امور مالیاتی فردی بیش از 1.400 میلیارد تومان بدهی مالیاتی داشته باشد و 
یک دهه بدهی را پرداخت نکند و پشت تولید پنهان شود اقدام درستی نیست.

سبحانیان درباره مالیات بر رمزارز گفت: اگر سازمان چینین درامدی را شناسایی کند اقدام به اخذ 
مالیات خواهد کرد و در قانون جدید سفته بازی هم مالیات بر رمزارز آورده شده است.

مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ضمن اشاره به تسهیل 
انتقال پول بین ایران و روسیه، گفت: مقرر شده مضاف بر انتقالات پولی از ظرفیت ارزهای 

ملی و محلی دو کشور نیز استفاده شود.
رحمت الله خرمالی در مورد ارتباط بانکی ایران و روسیه اظهار داشت: در حوزه تجارت 
خارجی در کنار الزاماتی مانند رعایت مقررات بهداشتی، استاندارد و... دو موضوع شامل 

تکمیل زیرساخت ها و سهولت نقل و انتقال پول نیز مطرح است.
مدیرکل آســیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران افزود: در مورد 
روابط بانکی بین ایران و روســیه با پی گیری هایی که ســازمان توسعه تجارت و بانک 
مرکزی انجام دادند این مهم اتفاق افتاد و نماینده دومین بانک بزرگ روسیه )VTB( به 

ایران معرفی شد و این نمایندگی به زودی در ایران افتتاح خواهد شد.
وی تصریح کرد: کمک مهم این مســاله آن است که ما بتوانیم انتقالات وجوه را با 

سهولت بیشتری انجام دهیم و از این بابت نگرانی خاصی نداشته باشیم.
خرمالی گفت: در کمیته بانکی هم توافقاتی صورت گرفته که مضاف بر انتقالات پولی، 

استفاده از ظرفیت ارزهای ملی و محلی دو کشور در دستور کار قرار گیرد.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران گفت: همچنین 
مقرر شده به صورت سه جانبه با یکی از کشورهای همسایه از ظرفیت بانک روسی -در 
آن کشور- استفاده کنیم و بتوانیم مبادلات پولی را داشته باشیم. این موضوع تا حدودی 

نگرانی تجار را در حوزه انتقالات وجوه رفع می کند.

  کریدور شمال- جنوب ایران را تبدیل به هاب منطقه می کند
وی درباره پروژه رشــت- آســتارا نیز اظهار داشت: در پروژه کریدور شمال- جنوب 
در مسیر رشت- آستارا خلأ ریلی داریم؛ با موافقت نامه ای که با حضور رؤسای جمهور 
ایران و روسیه امضا شد قرار است با تأمین مالی مشترک دو کشور این خط ریلی نرمال 

احداث شود.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران افزود: راه اندازی 
این خط قطعاً به افزایش حمل و ترانزیت کالا از مبدا روسیه به دیگر کشورهای حوزه 
خلیج فارس و حوزه شــرق کمک می کند؛ همچنین حمل کالا بین دو کشور ایران و 

روسیه با سهولت بیشتر همراه خواهد شد.
وی ادامه داد: در واقع این کریدور روی حجم مبادلات دوجانبه ایران و روســیه از 
منظــر ریلی هم تأثیر زیادی می گذارد. همچنین ایران می تواند تبدیل به هاب منطقه 

در حوزه ترانزیت شود.
خرمالی تصریح کرد: در حال حاضر ارتباط ایران با کشورهای حوزه خلیج فارس رو 
به بهبود است بنابراین با استفاده از این کریدور می توان نقش ایران را در ترانزیت کالا 
افزایش داد.مدیرکل آســیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران یادآور 
شــد: با توجه به اجلاس اخیری که در کازان برگزار شد کشورهای همسایه عربی هم 
تمایل خود را اعلام کردند که در پروژه کریدور شمال- جنوب همکاری کنند تا ایران 

تبدیل به هاب منطقه تبدیل شود.
خرمالی در مورد زمان اجرایی شــدن این پروژه گفت: با توجه به ابعاد کار، به نظر 

می رسد که تکمیل و اجرای این پروژه حدود 3 سال طول بکشد.

 صادرات یک میلیارد دلاری به روسیه تا پایان سال
وی همچنین در مورد هدف گذاری صادرات به روسیه نیز تصریح کرد: هدف گذاری 
برای سال جاری این است که صادرات غیرنفتی به روسیه حداقل به یک میلیارد دلار برسد.

خرمالی تاکید کرد: توافقنامه تجارت آزاد بین ایران و اتحادیه اوراســیا می تواند اثر 
خوبی بر افزایش تجارت بین ایران و روسیه بگذارد.

  هیچ محدودیتی در واگذاری اکتشاف معادن به بخش خصوصی و دولتی نیست اما...
معاون ایمیدرو مدعی شد هیچ محدودیتی در واگذاری اکتشاف معادن به بخش خصوصی یا دولتی وجود ندارد اما فعالان باید دارای صلاحیت مالی و فنی باشند.

 حسام مقدمعلی با اعلام امکان فعالیت همه اشخاص حقیقی و حقوقی در حوزه اکتشاف معادن در سراسر ایران، گفت:  هیچ محدودیتی برای واگذاری اکتشاف معادن به بخش خصوصی یا دولتی نیست. تا زمان عدم استفاده از ظرفیت ها هم نمی توان شاهد اثرات ملموس 
در زندگی مردم بود.

وی افزود: ریسک زیاد و نیاز به سرمایه گذاری قابل توجه از مهمترین مشکلات اکتشاف در مراحل شناسایی و پی جویی هستند و ایمیدرو پس از اکتشاف ، معادن را از طریق مزایده به فعالان دارای صلاحیت در بخش معدن و صنایع معدنی واگذار می کند. در این میان 
تفاهم نامه همکاری با سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی منعقد و مقرر شد اکتشافات عمومی و تفصیلی از طریق مزایده به فعالان بخش خصوصی دارای صلاحیت مالی و فنی واگذار شود.

جزئیات افتتاح بانک روسی در ایران

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

شهرداری بم

شـهرداري بـم در نظـر دارد مناقصه عمومي پياده رو سـازي خيابان شـهداي نيروي انتظامي را از طريق سـامانه تـداركات الكترونيكي 
دولـت برگـزار نمايـد ،كليـه مراحـل برگـزاري مناقصه از دريافت اسـناد مناقصه تـا ارائه پيشـنهاد مناقصه گران و بازگشـايي پاكت هـا از طريق درگاه 
سـامانه تـداركات الكترونيكـي دولت)سـتاد( بـه آدرس :  www.setadiran.ir  انجـام  خواهـد شـد و لازم اسـت  مناقصـه گـران در صورت عدم 

عضويـت قبلي،مراحـل ثبـت نـام در سـايت مذكور و دريافـت گواهي امضـاي الكترونيكي را جهت شـركت در مناقصه محقق سـازند .
 برآورد اجراي كار مبلغ 37.112.367.156 بر اساس فهرست بهاي واحد پايه رشته ابنيه سال 1402 مي باشد.

 مدت اجراي پروژه 6 ماه شمسي مي باشد.
 ارائه ضمانت نامه بانكي به ميزان 1.860.000.000ريال در وجه شهرداري بم به عنوان سپرده شركت در مناقصه الزامي مي باشد .

 شهرداري در رد يا قبول هريك از پيشنهادات مختار است.
 ساير اطلاعات وجزئيات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است.

 تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1402/03/08 مي باشد.
 مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت:ساعت 19 مورخ 1402/03/18

 مهلت زماني ارائه پيشنهاد:ساعت 19 مورخ 1402/03/28
 زمان بازگشايي پاكت ها :ساعت 11 مورخ 1402/03/30

 محل تحويل پاكات الف ، دبيرخانه حراست شهرداري بم مي باشد . 
 اطلاعـات تمـاس دسـتگاه مناقصه گـزار جهت دريافت اطلاعات بيشـتر در خصوص اسـناد مناقصـه و ارائه پاكت هـاي الف:آدرس 

بـم بلوار شـهيد رجايي سـايت اداري  » شـهرداري بم امـور قراردادهـا« تلفن:034-44345214
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :مركز تماس 41934-021 دفتر ثبت نام :85193768-88969737

شناسه: 1503931  

نوبت دوم

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي 
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کشاورزی 

ماموران پست و بهداشت 
وجوه اضافه از واحدهای 

صنفی نگیرند

 محمد حســین یادگارزایی شامگاه سه شنبه در نشست کمیته اشتغال 
ســازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان اظهارداشت: این سازمان با 
استفاده بهینه از تمام ظرفیت های در دسترس در راستای فعالیت های بخش 
کشاورزی با اجرای طرح هایی از محل منابع اعتباری که در اختیار داشت و 
همچنین با جذب همراهی و مشارکت سرمایه گذاران بخش خصوصی چهار 
هزار و ۹۹۳ شغل ایجاد کند.وی تصریح کرد: از محل کشت محصولات خارج 
از فصل و اجرای طرح های عمرانی در بخش کشاورزی سیستان وبلوچستان 
حدود ۱۸ هزار نفر روز شــغل موقت ایجاد شده است.معاون امور اقتصادی 
و برنامه ریزی سازمان جهادکشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: سیمای 
کشاورزی این استان بســیار توانمند و دارای ظرفیت های زیادی در زمینه 
باغبانی، زراعت، شیلات، دامداری، منابع طبیعی و استفاده از صنایع تبدیلی 
مهمترین ظرفیت های توســعه و رشد کشــاورزی و جذب سرمایه گذار در 
استان است.وی افزود: شرایط خاص جغرافیایی و اقلیمی، این استان را یکی 
از مستعدترین نقاط کشاورزی کشور تبدیل کرده به طوریکه در تمامی فصول 
سال امکان کشت و تولید انواع محصولات در آن وجود دارد.یادگارزهی با بیان 
اینکه سیستان و بلوچستان بهترین فرصت برای توسعه بخش کشاورزی است، 
افزود: این استان به دلیل دسترسی به بازارهای افغانستان و پاکستان و حوزه 
خلیج فارس فرصت بی نظیری را برای صادرات محصولات کشــاورزی و در 
نتیجه ارزآوری و فرصت های شغلی جدید برای استان و کشور داراست.وی 
ادامه داد: همچنین سیستان و بلوچستان در زمینه تولید محصولات باغی 
بویژه گرمسیری و استوایی بی نظیر است بطوریکه تنها نقطه در کشور است 
که می تواند با تولید محصولاتی نظیر موز و تامین نیاز داخلی به حذف خروج 
ارز و واردات محصولات کشاورزی که به کشور تحمیل می شود کمک کند. 
سیستان و بلوچستان به سبب نزدیکی به خط استوا و بهره گیری از رطوبت 
دریا توانمندی زیادی در تولید محصولات گرمســیری و نیمه گرمسیری و 
بعضا منحصر به فرد از جمله انبه، موز، پاپایا، گواوا، هندوانه آناناسی، نارگیل، 
زیتون محلی، مرکبات و غیره دارد.تولید محصولات کشاورزی در سیستان 
و بلوچستان در طول سال رواج دارد و زمین های برخی مناطق این استان 
مانند نیکشهر، سرباز، ایرانشهر، کنارک و چابهار در هر سال توان تولید ۲ بار 
محصول را دارند.هم اینک در بیش از ۲۰۰ هزار هکتار از زمین های کشاورزی 
سیستان و بلوچستان محصولات زراعی و در ۸۰ هزار هکتار از باغ های استان 

انواع میوه های گرمسیری، نیمه گرمسیری و سردسیری تولید می شود.
مزدک جمشیدی    |    معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی سازمان جهادکشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: تعهد اشتغال پارسال این سازمان سه هزار و ۵۱۵ نفر 

بود که با اقدامات انجام شده این میزان به چهار هزار و ۹۹۳ نفر رسید.

تحقق اشتغال حدود پنج هزار نفر در بخش کشاورزی 
سیستان و بلوچستان 

  مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
خبر داد:

افزایش هزار مگاواتی مصرف برق در خوزستان

اهواز - مهدی یزدانی نوگورانی-مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان از افزایش هزار مگاواتی مصرف برق 

در خوزستان خبر داد.
محمود دشت بزرگ گفت: در دوشنبه ۸ خرداد مصرف 
برق در خوزســتان حدود هزار مگاوات نسبت به مدت 

مشابه در سال قبل افزایش پیدا کرده است.
وی افزود: مصرف شبکه برق خوزستان در روز دوشنبه 
به ۷ هزار و ۶۹۲ مگاوات رســید که در مقایسه ۶ هزار 
و ۷۰۸ مگاوات مدت مشابه در سال قبل، ۱۴.۷ درصد 

رشد داشته است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح 
کرد: مصرف شبکه برق خوزستان در روز یکشنبه نیز به 
۷ هزار و ۵۲۸ مگاوات رسید که در مقایسه ۶ هزار و ۴۸۷ 
مگاوات مدت مشابه در ســال قبل، هزار و ۴۱ مگاوات 

افزایش مصرف را نشان می دهد.
دشت بزرگ بیان کرد: با توجه به ثبت دماهای بالای ۴۰ 
درجه، این افزایش مصرف که معادل تولید یک نیروگاه 
بزرگ مقیاس بوده، مربوط به بخش خانگی و استفاده از 

وسایل سرمایشی ) کولر( است.
وی گفت: خوزســتان بیش از یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
مشترک بخش خانگی دارد که از وســایل سرمایشی 
استفاده می کنند و همین بار سرمایشی، مصرف عمده 

شبکه برق خوزستان را تشکیل می دهد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با تاکید بر 
لزوم رعایت الگوی مصرف برای حفظ پایداری شــبکه 
برق، تصریح کرد: اگر هر کدام از مشترکان دمای کولر 
خود را بر روی نقطه آسایش ۲۴ درجه تنظیم و هر کولر 
غیرضروری را که ۳ کیلووات مصرف دارد از مدار خارج 
کنند، مصرف شبکه برق اســتان به تعادل می رسد و از 

خاموشی های ناخواسته جلوگیری می شود.
دشت بزرگ با اشــاره به پیش بینی وقوع دماهای ۵۰ 
درجه در خوزســتان مردم را بــه مدیریت مصرف برق 
و دریافت مشــوق و پــاداش صرفه جویــی در مصرف 
دعوت و از آنها خواســت به مانند ســال های قبل یار و 
یاور تلاشــگران صنعت برق در حفظ پایداری شــبکه 

برق باشند.

  مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت وگاز مارون 
خبر داد:

آتش نشانان نفت و گاز مارون حریق ۱20 هكتار از 
جنگل های شاخ کوپال را مهار کردند

مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت وگاز مارون از اطفا 
و مهار کامل آتش ســوزی حدود ۱۲۰ هکتار از جنگل 
های شاخ کوپال توسط آتش نشانان این شرکت خبر داد 
که باعث جلوگیری از یک فاجعه بزرگ در روستاهای 
بخش غیزانیه شد.قباد ناصری اقدام به هنگام، شجاعانه 
و جهادی آتش نشانان و کارشناسان ایمنی این شرکت 
برای نجات مردم و محیط زیســت پیرامونی را نشــانه 
تعهد و التزام به همجواران و باور به مسئولیت اجتماعی 
دانست و اظهار داشت: مبارزه چندین ساعته این عزیزان 
باعث شد که از یک فاجعه جلوگیری شود؛ ممکن بود 
درصورت عدم اقدام آتش نشــانان، آتش به خانه ها و 
طویله ها نفوذ و جان مردم یا احشام را به خطر بیاندازد.

دکتر مهدی خزائی، سرپرست HSE شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مارون در تشریح این حادثه گفت: ظهر روز 
پنجشــنبه چهارم خرداد، وقوع یک فقره آتش سوزی 
در جنگل های شاخ کوپال، حدفاصل مجتمع صنعتی 
کوپال و مــارون-۱، به اطلاع واحدهای آتش نشــانی 
شرکت رسید و ۴ تیم آتش نشانی افزون بر ۳ تانکر آب 
پشتیبان به سرعت در محل حاضر و با کمک نیروهای 
محلی ابتدا از نفوذ آتش به روستاها جلوگیری و سپس 
در بیش از ۸ ساعت پرالتهاب، حریقی با وسعت حدود 

۱۲۰ هکتار را مهار و منطقه را ایمن کردند.
شایان ذکر است، در بخشــی از این عملیات انبارهای 
کاه روستائیان در معرض آتش قرار گرفت که مجموعه 
ایستگاه های آتش نشانی شــرکت بهره برداری نفت و 
گاز مارون وارد عمل شده و از نفوذ آتش به این انبارها 
جلوگیری به عمل آوردند.بخشــدار غیزانیه نیز که به 
همراه مردم  در این عملیات مشارکت داشتند، از تلاش 
های دلاورانه کارکنان شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

مارون صمیمانه قدردانی کرد.

  ۱00 هزار هكتار از زمین های کشاورزی استان 
تهران سنددار شد

 استان تهران با ۵۳ هزار قطعه زمین کشاورزی سنددار 
شده به مساحت ۱۰۰ هزار هکتار، رتبه نخست صدور 
اســناد کشــاورزی را دربین سایر اســتان های کشور 
کسب کرد.به گزارش از اعلام سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان تهران، جبرئیل برادری رئیس این سازمان روز 
چهارشــنبه در این باره گفت: تاکنون برای ۵۳ هزار و 
۴۰۷ قطعه از زمین های کشاورزی این استان سند تک 

برگ صادرشده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
پنجشنبه 1402/03/11
شماره : 1415

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: برخی از بازرسان بهداشت با مراجعه به واحدهای صنفی، آنها را ملزم به پرداخت وجوهی می کنند که هیئت مقررات زدایی تاکید کرد دریافت این وجوه غیرقانونی است.
 به نقل از اتاق اصناف ایران، قاسم نوده فراهانی، درباره نشست هماهنگی سامانه نوین اصناف و درگاه ملی مجوزها و رفع مشکلات صدور پروانه کسب، اظهار کرد: واحدهای صنفی و اتحادیه ها و اتاق های اصناف در 

راستای صدور پروانه کسب مشکلاتی را با درگاه ملی مجوزها و سامانه نوین اصناف دارند که در این نشست به برخی از این موارد پرداخته شد.
رئیس اتاق اصناف ایران افزود: یکی از موارد مطروحه درباره دریافت هزینه های اضافی از سوی مأموران پست از واحدهای صنفی بود که مشخص شد اداره پست که برای تطبیق کد پستی به واحدهای صنفی 

متقاضی پروانه کسب مراجعه می کنند لازم است تنها یک بار )مبلغ ۳۲ هزار تومان( را دریافت کنند و چنانچه مراجعات بعدی وجود داشت، نباید هزینه مجددی دریافت شود.
نوده فراهانی همچنین در خصوص تاییدیه وزارت بهداشت نیز گفت: گزارش هایی وجود دارد مبنی بر این که برخی از بازرسان بهداشت با مراجعه به واحدهای صنفی، آنها را ملزم به پرداخت وجوهی می کنند که 

هیئت مقررات زدایی تاکید کرد دریافت این وجوه خلاف قانون است.

بازدید مدیرعامل فولاد هرمزگان از خط تولید همزمان با ریخته گری گرید جدید

هدف گذاری جذب سرمایه گذاری بنادر و دریانوردی هرمزگان در سال ۱۴02

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در بازدید از خط تولید که همزمان با ریخته گری 
گرید جدید همراه بود، گفت: در فولاد هرمزگان به عنوان یک شرکت پیشرفته فولادی، 
به دنبال تولید محصولات جدید با ارزش افزوده بالاتر برای کســب جایگاه بهتر در 

بازار رقابتی هستیم.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله معروفخانی به همراه جمعی 
از مدیران شــرکت از خط تولید بازدید کــرد که این بازدید با ریخته گری یک گرید 
جدید در فولاد هرمزگان همراه شد که یکی از سخت ترین و پیشرفته ترین گریدهای 

فولادی و دارای ارزش افزوده بالا است.
 در این بازدید مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان در گفت وگو با خبرنگار روابط 
عمومی با اشــاره به رویکرد شــرکت برای تولید محصولات جدید، بیان کرد: امروزه 
در بازارهای داخلی و جهانی رقابت میان فولادســازان بســیار دشوار شده و قطعا در 
ســال جاری نیز این رقابت سخت تر خواهد بود. از این رو در فولاد هرمزگان رویکرد 
اصلی، تولید محصولات ویژه و دارای ارزش افزوده بالا برای کســب بازارهای جدید 
و رقابت پذیری بیشــتر در مقابل سایر فولادسازان است؛ضمن اینکه گریدهای خاص 

فولادی دارای قیمت بالاتر و ارزش افزوده بیشتر هستند و تولید و فروش آن ها می تواند 
به درآمدزایی بیشتر شرکت کمک کند.

وی تصریح کرد: خوشبختانه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان توانستند در تاریخ 
۲۴ اردیبهشت یکی از گریدهای فولادی گروه ۶ با عنوان ۶۲۳۸ را برای نخستین بار 

تولید کنند که این گرید و یک گرید دیگر که در روزهای گذشته در فولاد هرمزگان 
تولید شــد، جزو دشوارترین گریدها به شمار می روند و مهم ترین ویژگی این گریدها 

را می توان استحکام بالا و مقاومت به سایش نام برد. 
از این رو گرید یاد شده در تولید شافت، میل لنگ، قالب های پرسی، کپسول های 
CNG به کار می رود. معروفخانی ادامه داد: برای ریخته گری این گروه باید چند عملیات 
ویژه تحت شــرایط خاص انجام داد و نمی توان آن را مانند فولادهای معمولی در هر 
زمانی تولید کرد. از این رو برای تولید فولادهای گروه ۶ دســتورالعمل هایی را تهیه 
کردیم که باید از ابتدا تا انتها به طور کامل رعایت شود. همچنین محصولی که طبق 

این دستورالعمل تولید می شود باید فولاد تمیز باشد. 
مدیرعامل فولاد هرمزگان در پایان با اشــاره به رکوردشکنی های سال گذشته و 
فروردین امسال فولاد هرمزگان، گفت: ثبت رکورد کمی تنها یک جنبه تولید فولاد 
اســت و فولاد هرمزگان به جنبه کیفی و تولید گریدهای ویژه و دارای ارزش افزوده 
توجه می کند. از این رو هر سال تولید گریدهای دارای ارزش افزوده در فولاد هرمزگان 

افزایش می یابد.

  مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان یکی از مهم ترین برنامه ریزی و هدف گذاری 
جذب ســرمایه گذاری بنادر این اســتان در ســال جاری را انجام فراخوان شناسایی 
ســرمایه گذار به منظور احداث مجتمع مسافری و گردشگری دریایی در بنادر شهید 

حقانی، نخل ناخدا و هرمز اعلان کرد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان،حسین  عباس نژاد 
اظهار داشت: در راستاي ایجاد و توسعه زیرساخت های مسافری و گردشگری دریایی 
و ارتقا ایمنی ترددهای دریایی در استان هرمزگان با محوریت و اولویت توسعه بنادر 
شهید حقانی)بخش غربی(، هرمز و نخل ناخدا در ششم مهر سال گذشته تفاهم نامه 
همکاری بین وزارت راه  و شهرســازی، میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و 

وزارت کشور به امضا رسید.
 وی ادامه داد: براساس این تفاهم نامه، اداره  کل بنادر و دریانوردي هرمزگان براساس  
فرآیند و ضوابط اجرایی سرمایه گذاری در بنادر اقدام به انتشار آگهی سرمایه گذار در 
دو نوبت در روزنامه های کثیرالانتشار کرده که پس از اتمام مهلت تعیین شده و انجام  

فرایند قانونی وارد مرحله جدیدی از فعالیت شده است. 

وی در خصوص جزئیات طرح سرمایه گذاری احداث مجتمع مسافری و گردشگری 
یادشــده گفت: این طرح با ۷۳ میلیون دلار ســرمایه گذاری در قالب احداث اماکن 
مسافری و گردشــگری دریایی، تفریحی، تجاری، فرهنگی اقامتی و خدماتی شامل 
احداث اسکله های پارکینگ شناورها، اسکله خدمات گردشگری دریایی، تهیه شناور 

تفریحات ورزشی و احداث باشگاه ورزش های دریایی انجام خواهد شد.   
وی، ایجاد اماکن اقامتی و تفریحی)هتل با قابلیت حداقل ۵۰ اتاق، سوئیت های مجزا، 
آلاچیق با سیستم های خنک کننده، رستوران های نیمه باز و ایجاد فضاهای گردشگری 
بر روی یال های حوضچه، شهربازی سرپوشیده و روباز بازی های آبی، بادی و فکری، 
رستوران های سنتی و مدرن، کافه ها، ایستگاه های قهوه، چای و نوشیدنی های خنک و 
خودروهای اغذیه های محلی و اماکن خدماتی، تجاری، فرهنگی، سلامت و تندرستی و 
اماکن سلامت و بهداشت را از دیگر فضاهای درنظر گرفته شده در این طرح عنوان کرد.  
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی هرمــزگان همچنیــن انعقــاد قراردادهــای 
مبلــغ  بــه  نفتــی  فرآورده هــای  احــداث  زمینــه  در   BOT ســرمایه گذاری 
مبلــغ بــه  کانتینــری  پایانــه  احــداث  ریــال،  میلیــارد   ۵۰۴ و   یکهــزار 

 پنج هزار و ۴۴۰ میلیارد ریال و احداث ســیلو و ترمینال مکانیزه غلات به مبلغ ۱۳ 
هزارو ۴۰۸ میلیارد ریال را بخشــی از اقدامات انجام شــده این اداره کل در راستای 
پیاده ســازی اهداف کلان ســازمان بنادر در حوزه توسعه  اقتصاد دریامحور و توسعه 

منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی برشمرد.

مزارع کلزا زرد و گندم سرخ
خرداد، ماه زرد شــدن مزارع گندم و کلزا در مازندران است و 
هرچه رخ آن طلایی تر، صورت گندمکار و کلزاکار سرخ تر می شود 

و نگران تکرار تراژدی برنج و شالیزار در گندمزارها هستند.
 گروه اســتان ها: حال روز گندمکاران و کلزاکاران هم شــبیه 
برنجکاران دیروزی است و دلخوشی از کشاورزی ندارند، دیروز برنج 
روی دست شالیکار ماند و فردا هم کلزا و گندم. داستان کشاورز و 

کشاورزی همیشه همین بوده و هست.
افزایش هزینه های کاشت، داشت و برداشت، گرانی نهاده ها و از 
همه مهمتر پایین بودن قیمت خرید محصول کشاورزی سبب بی 

انگیزگی گندمکاران و کلزاکاران شده است. بعد از داستان برنج و ماجراهایش حالا نوبت گندم و غصه هایش رسیده و کشاورزانی که 
رمق برای برداشت محصول ندارند و نرخ تعیین شده را متناسب با هزینه های آن نمی دانند.

»محمدعلی«، کشاورز شرق مازندرانی که هم مزرعه گندم دارد و هم کلزا، نرخ تعیین شده برای گندم و کلزا را به هیچ وجه 
متناسب با تورم و هزینه های کشاورزی ندانست و در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه هزینه های تولید در سایه گرانی ادوات 
کشاورزی، دستمزد کارگر و ماشین آلات چند برابر شده است، افزود: این در حالی که نرخ های تعیین شده برای محصول گندم و 

کلزا متناسب با نرخ تورم نیست.
وی ادامه داد: از سوی دیگر برای تحویل و فروش و محصولات کشاورزی به مراکز تعیین شده باید هزینه هایی متحمل شویم و 

وقتی حساب و کتاب می کنیم می فهمیم که نه تنها عایدی نداشته ایم بلکه ضرر هم کرده ایم.
این کشاورز خواستار حمایت دولت از کشاورزان و کلزاکاران شد و گفت: شعار حمایت تولید با وعده محقق نمی شود بلکه باید 

در میدان و عمل از کشاورزان حمایت شود.
هرچه رنگ مزارع کلزا و گندم مازندران طلایی تر می شود غصه کشاورزان منطقه بیشتر می شود و نگرانی از تکرار تراژدی برنج در 
گندم و کلزا خواب از چشم کشاورزان گرفته است. احمدی کشاورز دیگری در شرق مازندران نیز با عنوان اینکه حمایت های قطره 
چکانی دولت از کشاورزی و تولید منجر به بی انگیزگی کشاورزان می شود، گفت: قیمت ۲۲ هزار تومانی کلزا نمی تواند انگیزه ای بین 
کشاورزان برای فصل جدید ایجاد کند.وی با بیان اینکه محصول گندم نیز حداکثر با قیمت ۱۵ هزار تومان خریداری می شود، گفت: 
این در حالی که تولید هر کیلو گندم برای کشاورز معادل همین قیمت هزینه دارد و متولیان امر باید چاره اساسی برای حمایت از 
تولید کنند.وی با عنوان اینکه هزینه های برداشت، ماشین آلات، نهاده ها و غیره چند برابر شده است، گفت: با اوضاع و احوال کنونی 

کشاورزی دیگر صرفه ندارد.

برخی اعضای غیردولتی شــورای قیمت گذاری نسبت به روند 
اداره جلســات شورا به ویژه رعایت ترتیبات قانونی وابلاغ مصوبات 
آن اعتراضاتی را مطرح کرده اندکه این امر باعث بروز نگرانی  جامعه 

کشاورزی شده است.
 قیمت جدید خرید تضمینی گندم هنوز به سرانجام نرسیده وبا 
وجود جلسات و مکاتبات بسیار تغییر نرخ این محصول استراتژیک 
بدون تکلیف باقی مانده است. احمد حق پژوه از کارشناسان بخش 

کشاورزی در یادداشتی برای مهر نوشت؛
اخیراً برخی اعضای غیردولتی شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی، نسبت به 
روند اداره جلسات شورا و به ویژه رعایت ترتیبات قانونی و ابلاغ مصوبات آن اعتراضاتی را مطرح نموده اند که این امر باعث بروز 
نگرانی های جدی برای جامعه کشــاورزی، در مورد تنها نهاد تصمیم گیری مشــارکتی این بخش شده است. مرجع بسیار مهم و 
مغتنمی که نمایندگان مستقیم کشاورزان کشور دارای کرسی مستقل و حق رأی در آن هستند.در این ارتباط لازم است که به دو 
پرسش اساسی حقوقی، پاسخ متقن و مستدل داده شود؛ نخست اینکه آیا وزیر و وزارت جهاد کشاورزی حق نقض مصوبات شورای 
قیمت گذاری را دارند یا خیر؟ و پرسش دوم آنکه ضمانت های اجرایی برای تحقق تصمیمات و مصوبات این شورا کدامند؟الف- نقش 
وزیر جهاد کشــاورزی در شــورا: در تبصره ۲ قانون تضمین خرید محصولات اساسی کشاورزی، اصلاحی مصوب ۱۲/۰۹/۱۳۹۹ 
آمده اســت؛ تبصره ۲- جلســات شورا با دعوت وزیر جهاد کشاورزی تشکیل می شود و با حضور اکثریت اعضا رسمیت می یابد و 
مصوبات آن با رأی اکثریت مطلق اعضای حاضر معتبر است. مصوبات شورا پس از تأیید وزیر جهاد کشاورزی لازم الاجرا است.

اولاً بــه لحــاظ اصــول حقوقی، منظور از دو واژه »اکثریت« اســتفاده شــده در این بخش، مشــخصاً عبارت از آن اســت 
که جلســات شــورا بــا حضور حداقل ۵ نفــر از ۹ نفر عضوِ دارای حق رأی رســمیت می یابد و مصوبــات آن حداقل با ۳ رأی 
از ۵ رأی معتبــر خواهــد بــود. به عنوان مثــال، چنانچه در جلســه ای که با حضور ۵ نفــر از اعضای اصلی رســمیت یافته، 
 پیشــنهاد یــا گزینــه ای دارای ۲ رأی مثبت یــک رأی منفی و ۲ رأی ممتنع باشــد، اکثریت حاصل شــده »نســبی« بوده

 و مصوبه مذکور معتبر نخواهد بود.
ثانیاً به ســادگی می توان دریافت که مراد از »تأیید مصوبات شــورا از سوی وزیر جهاد کشاورزی« در حقیقت تصدیق اصالت 
و رعایت جهات قانونی در فرآیند برگزاری جلســات از ســوی رئیس آن بوده و لا غیر. چرا که مطابق مفاد این قانون، وزیر جهاد 
کشاورزی صرفاً به عنوان یکی از ۹ عضو صاحب حق رأی شورا محسوب شده و اصطلاحاً دارای امتیاز ویژه نظیر »حق وتو« )به 

معنای »منع می کنم«!( در تصمیمات شورا نیست.

وزارت جهاد کشاورزی و نقض مصوبات شورای قیمت گذاری



انرژی 

5
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

اصل بدهی به ترکمنستان 
تسویه شد

 وزیر نفت گفت: اصل بدهی ایران به ترکمنستان بابت واردات گاز در دوره های گذشته تسویه شد.
جواد اوجی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات در جمع خبرنگاران درباره تعامل ایران و ترکمنستان در حوزه انرژی اظهار داشت: ترکمنستان چهارمین قطب گازی جهان است و دولت 

سیزدهم از ابتدای فعالیت خود بحث تسویه بدهی مربوط به واردات گاز از ترکمنستان در دوره های قبل را پیگیری کرده است.
وی افزود: خوشبختانه با تدابیر خوبی که اندیشیده شد، ظرف همین مدت ۲۰ ماه در سه قسط مطالبات طرف ترکمن را به طور کامل پرداخت کردیم و اصل بدهی تسویه شده است.

وزیر نفت یادآور شد: از ابتدای دولت سیزدهم ملاقات و مذاکراتی با طرف ترکمنی داشتیم و قضیه مبادله )سوآپ( گاز را در سال ۱۴۰۰ و در نخستین سفر خارجی من به ترکمنستان پیگیری 
کردیم که سال گذشته این میزان به دو برابر از خاک جمهوری اسلامی ایران به سمت آذربایجان رسید.اوجی با بیان اینکه مذاکراتی با طرف ترکمنستانی برای احیای قراردادهای گذشته در حوزه 

واردات و تجارت گاز صورت گرفته است، یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران با داشتن دومین ذخایر گاز جهان متاسفانه کمتر از دو درصد تجارت گاز را در اختیار دارد.

مزدک جمشیدی    |  معاون برنامه ریزی وزیر نفت با تشریح شیوه نامه »جذب سرمایه گذار به منظور افزایش پایداری تأمین گاز طبیعی«، از 
راهکارهای وزارت نفت برای مدیریت ناترازی گاز در فصل زمستان و حمایت های تشویقی وزارت نفت برای سرمایه گذاران احداث واحدهای 

مینی ال ان جی، سی ان جی یا اس ان جی و ساخت تأسیسات ذخیره سازی گاز خبر داد.

جزئیات برنامه های دولت برای مدیریت ناترازی گاز

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

پنجشنبه 1402/03/11
شماره : 1415

 بر این اساس وزارت نفت از 
یک سال پیش مطالعاتی را 
در زمینه این موضوع آغاز 
کرد و با استفاده از نظرات 

کارشناسی در حوزه 
ستادی و شرکت های تابع 

و بخش های غیردولتی، 
شیوه نامه ای تهیه شد که 

به تازگی از سوی وزیر نفت 
ابلاغ شده است. در قالب 
این شیوه نامه، کارخانه ها 

به ویژه صنایع عمده و 
انرژی بر، می توانند نسبت 

به احداث تأسیسات 
ذخیره سازی روزمینی گاز 

اقدام کنند. شرکت ملی 
گاز ایران در ۶ ماه نخست 

سال، گاز بیشتری با تعرفه 
کنونی به آنها اختصاص 

می دهد.

به گزارش از وزرات نفت، جواد اوجی، وزیر نفت، شیوه نامه »جذب سرمایه گذار به منظور افزایش پایداری تأمین گاز طبیعی« با 
اولویت مشترکان عمده و نیروگاه ها را در ۲۴ اردیبهشت ماه امسال ابلاغ کرد. معاون برنامه ریزی وزیر نفت در مصاحبه ای، ضمن تشریح 
این شیوه نامه تأکید کرد: اگر نتوانیم مصرف گاز را کنترل کنیم، ناچار می شویم هر سال گاز کمتری را به بخش تولید تخصیص دهیم.

فلاحتیان افزود: وزارت نفت روی تخلیه تعدادی از میدان ها برای ذخیره سازی زیرزمینی تمرکز کرده تا ظرفیت ذخیره سازی را 
در قالب برنامه هفتم توسعه به حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب در سال برساند.

  شیوه نامه »جذب سرمایه گذار به منظور افزایش پایداری تأمین گاز طبیعی« با چه هدفی تدوین شده است؟
مصرف گاز کشور در فصل سرد به دلیل تأمین گرمایش خانه ها و اماکن تجاری و اداری نسبت به دوره گرم سال به شدت افزایش 
می یابد، به گونه ای که در فصل زمستان از ۸۵۰ میلیون مترمکعب گازی که وارد شبکه سراسری گاز کشور می شود، بیش از ۶۵۰ 
میلیون مترمکعب آن فقط در بخش خانگی و تجاری مصرف می شــود و تنها کمتر از ۲۰۰ میلیون مترمکعب به بخش صنعت، 
خوراک واحدهای پتروشیمی، پالایشگاه ها و بخش های تولیدی اختصاص می یابد، زیرا اولویت تأمین گاز در فصل زمستان با بخش 
خانگی است؛ بنابراین اگر نتوانیم مصرف گاز را کنترل کنیم، ناچار می شویم هر سال گاز کمتری را به بخش تولید تخصیص دهیم. 
تجربه چند سال اخیر نشان داده است مقدار تولید و مصرف گاز در اوج مصرف در فصل سرد به گونه ای است که به مدت سه ماه در 
سال با ناترازی روزانه حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب مواجه هستیم. بر این اساس ذخیره سازی زیرزمینی و روزمینی گاز و استفاده 

از آن در فصل سرد برای افزایش پایداری تأمین گاز ضروری و اجتناب ناپذیر است.

  و این ناترازی گاز در زمستان امسال با توجه به افزایش تعداد مشترکان گاز بیشتر هم خواهد شد.
اگر طرف تقاضا مدیریت نشود، بله. تعداد مشترکان گاز هر سال در حال افزایش است، از سوی دیگر تغییرات عمده ای در وسایل 
انرژی بر به لحاظ اقدام های مرتبط با بهینه ســازی مصرف انرژی اتفاق نیفتاده اســت؛ حدود ۲۰ میلیون بخاری با بازدهی زیر ۵۰ 
درصد در کشــور اســتفاده می شود، بیشتر پنجره خانه ها دوجداره نیست و با رفتار مصرفی نادرست، گرمای بیش از ضرورت را در 
محل زندگی و کار ایجاد می کنیم. مجموع این عوامل منجر شده تا مصرف گاز ایران در زمستان نسبت به کشورهای مشابه افزایش 
زیادی داشته باشد، بنابراین به منظور جبران عدم النفع ناشی از محدودیت های تأمین گاز صنایع و نیروگاه ها در فصل سرد، باید از 
تجربه های دیگر کشــورها در این زمینه بهره برد و آن را در کشــور پیاده سازی کرد. به این معنا که اگر بتوان مازاد گاز موجود در 
فصول گرم سال مانند بهار، تابستان و آغاز پاییز را به روش های مختلف مانند تبدیل آن به ال ان جی، سی ان جی یا اس ان جی ذخیره 
کنیم و از این ذخیره گازی برای دو تا سه ماه که در زمستان با کمبود گاز روبه رو هستیم در صنایع، نیروگاه ها و پتروشیمی ها و ... 
استفاده کنیم، صنایع و نیروگاه ها و دیگر مراکز حساس می توانند به تولید یا خدمات خود در فصل سرد سال ادامه دهند، به این 

برگزاری جلسه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با دبیر هماهنگی شورای مبارزه با مواد مخدر

پروژه توازن سرمایه گذاری از مهمترین پروژه های وزارت صمت 

دیدار صمیمانه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان باد دبیر هماهنگی شورای 
مبارزه با مواد مخدر با موضوع تشکیل کمیته فضای مجازی ستاد برگزار گردید.

دیدار صمیمانه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان  با دبیر هماهنگی شورای  
مبارزه با مواد مخدر در روز سه شنبه دو خرداد با موضوع تشکیل کمیته فضای مجازی 
ستاد  با محوریت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و برگزاری برنامه های روز جهانی و 

هفته مبارزه با مواد مخدر برگزار گردید.
در این نشســت جناب آقای نجاتی، دبیر هماهنگی شــورای مبارزه با مواد مخدر ، 
حجت الاسلام کلاه کج، مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان و کارشناسان این 

حوزه  حضور داشتند.
 جناب آقای نجاتی با اشاره به در پیش بودن روز جهانی و هفته مبارزه با مواد مخدر با 
تاکید بر اهمیت فعالیت دستگاه های فرهنگی به ویژه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

در بخش های فرهنگی و هنری به تشریح برنامه ها و عناوین هفته مذکور پرداخت.
 وی بــر تشــکیل کمیته فضای مجازی ســتاد مبارزه با مواد مخــدر در کنار دیگر 

کمیته های ستاد با محوریت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه تولید محتوا تاکید 
کرد. در ادامه حجت الاسلام کلاه کج به آمادگی این اداره کل با بهره گیری از ظرفیت های 
حوزه فرهنگ و هنر در بخش آگاه سازی جامعه به منظور پیشگیری و کاهش معضلات 
اجتماعی به ویژه مواد مخدر اشاره کرد و گفت: نقش هنر در تولید آثار هنری و سینمایی 
با رویکرد  خاطره سازی فعالیت های فرهنگی و هنری به منظور ماندگاری آثار در اذهان 

عمومی بسیار تاثیرگذار است.
در پایان جناب آقای دکتر صالحی )دبیر کمیته توسعه مشارکت های مردمی شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر( و آقای دکتر منصوری خواه )مسئول حوزه پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی اداره کل ارشاد خوزستان( به رایزی و همکاری مشترک در خصوص 
هرچه با شکوه تر برگزار کردن برنامه های روز و هفته جهانی مبارزه با مواد مخدر که از 

سی خرداد ماه آغاز می شود و به مدت یک هفته ادامه دارد، پرداختند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان گفت: پروژه توازون یکی از مهمترین 
پروژه های ده گانه وزارت صمت می باشد.

به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان، خلیل قاسمی با 
اشاره به پروژه توازن و سرمایه گذاری این پروژه را یکی از پروژه های ده گانه وزارت متبوع 
با هدف تکمیل و بهره برداری از حداکثر ۱۵ هزار طرح سرمایه گذاری)اعم از ایجادی 
و نیمه تمام با اولویت ها و پیشرفت های مختلف، متناسب با شرایط منطقه و وضعیت 

تراز ظرفیت محصول در زنجیره ارزش رشته فعالیت( در مناطق ۴ گانه کشور نام برد.
وی افزود: این پروژه از مهر ســال ۱۴۰۱ با مسئولیت اجرا توسط سازمان گسترش 
و نوســازی صنایع ایران آغاز شده است که در مرحله نخست با توجه به تقسیم بندی 
شهرستان های استان در ۴ منطقه، اطلاعات کلیه طرح های اولویت دار به روزرسانی و پایش 
و در مرحله بعدی ، کلیه طرح های پیشنهادی اولویت دار در مناطق کمتر برخوردار)مناطق 
۱و۲(  براساس پتانسیل های صنعتی و معدنی هر شهرستان احصا، و جهت بررسی به 

سازمان ایدرو ارسال می گردد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان عنوان 
کرد: با عنایت به ابلاغ اولویت های تامین مالی پروژه توازن سرمایه گذاری و ابلاغ تفاهم 
نامه مالی طرح تام با بانک ملی توسط وزارت متبوع، طرحهای نیمه تمام در شهرستانهای 
منطقه ۱ )بشــاگرد و ســیریک( با دارا بودن حداقل پیشرفت فیزیکی ۲۰ درصد و در 
شهرستانهای منطقه۲ )میناب، رودان،جاسک، حاجی آباد، بستک و خمیر(، با حداقل 

پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصد، امکان بهره مندی از  تسهیلات مذکور را خواهند داشت.

  آغاز عملیات اجرایی نصــب یک ترانس با 
ظرفیت ۱۲۵ مگاولت آمپر در پست اهواز یک

اهواز - مهدی یزدانی نوگورانی-مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزستان از آغاز عملیات اجرایی نصب 
یک ترانس با ظرفیت ۱۲۵ مگاولت آمپر در پست 
اهواز یک خبر داد.محمود دشت بزرگ در بازدید از 
پست اهواز یک بیان کرد: یکی از ترانس های پست 
مذکــور به علت حادثه از مدار خارج شــده که در 
کمترین زمان ممکن با حضور گروه های عملیاتی، 
عملیات جایگزینی ترانس آســیب دیده آغاز شده 
است.وی افزود: یک دستگاه ترانس ۱۲۵ مگاولتی 
در حال مونتاژ در پست اهواز یک بوده و با کار شبانه 
روزی بنا اســت در مدت زمان یک هفته وارد مدار 
شود.مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
با بیان اینکه پســت ۲۳۰ به ۱۳۲ و ۳۳ کیلوولت 
اهواز ۴۶۰ مگاولت آمپر ظرفیت دارد، تصریح کرد: 
این پســت نقش ویژه ای در تغذیه پست های ۱۳۲ 
کیلوولت مرکز شهر اهواز دارد و بار خانگی و صنایع 

این منطقه مهم شهر را تامین می کند.
دشت بزرگ با بیان اینکه هزینه ترانس و عملیات 
نصب و راه اندازی آن حدود هزار میلیارد ریال است، 
توضیح داد: حادثه در صنعت برق به علت عملکرد 
فنی تجهیزات، پرباری و یا فرســودگی آنها امری 
ناگزیر و بعضا هزینه ســاز اســت با این وجود این 
آمادگــی وجود دارد تا در کمترین زمان تجهیزات 
قدیمی با تجهیزات نو و به روز جایگزین شود تا در 
امر برق رسانی به مشترکان مشکلی به وجود نیاید.

وی با درخواســت از مشــترکان برای مدیریت 
مصرف برق، اضافه کرد: با همراهی مشــترکان در 
کاهش مصرف برق، همانند ســال های قبل تلاش 
می شود که عبور موفق و بدون خاموشی را به ثبت 
برسانیم.شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 
انتقال برق در دو اســتان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.

  بازدید مسئول دفتر نماینده ولی فقیه اداره 
کل استان از کشتارگاه صنعتی طیور در حال ساخت 

چیلای مینودشت

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -   به گزارش 
روابط عمومی دامپزشکی شهرستان مینودشت رئیس و 
معاون اداره دامپزشــکی شهرستان مینودشت به همراه 
نماینده محترم ولی فقیه اداره کل دامپزشــکی استان 
گلستان حاج آقا توحیدی راد از کشتارگاه دام صنعتی در 

حال ساخت طیور چیلای بازدید نمودند.
در این بازدید حاج آقا توحیدی راد اظهار داشــت: با 
توجه به اینکه استان گلستان قطب صنعت پرورش طیور 
در کشــور است و روزانه تعداد زیادی از مردم احتیاج به 
مرغ گرم دارند نیاز به احداث کشتارگاه صنعتی طیور در 
این شهرستان احساس می شود در ادامه رئیس دامپزشکی 
شهرستان مینودشت پیشنهادات لازم را در مورد ساخت 
و رعایت نکات بهداشتی متذکر شدندلازم به ذکر است 
این بازدید به منظور بررسی وضعیت پیشرفت فیزیکی 

کشتارگاه دام صنعتی در حال تاسیس انجام گرفت.

  تأثیر خشکسالی بر رشد اقتصادی جهان
 گروه بانک جهانی گزارشی با عنوان »خشکسالی ها 
و کمبودها« منتشــر کرده و با استفاده از جزئیات تولید 
ناخالص داخلی ســالانه ۸۲ کشور جهان از سال ۱۹۹۰ 
تا ۲۰۱۴ میلادی، به بررســی تأثیر خشکسالی بر رشد 

اقتصادی جهان پرداخته است.
به گزارش از وبگاه Open Knowledge، در بخشــی از 
این گزارش آمده است:خشکسالی به نگرانی ها در خصوص 
تغییرات اقلیمی دامن می زند. در عین حال، شواهد علمی 
نشان می دهد که جهان از مرز سیاره ایِ امن برای آب سبز، 
یعنی آب ذخیره  شده در زیست توده و خاک که برای حفظ 
انعطاف پذیری آب وهوا بسیار مهم است، فراتر رفته است.

ترتیب ضریب بهره وری کارخانه ها هم افزایش می یابد.

  برای مقابله با ناترازی گاز باید چه اقدام هایی انجام داد؟
کشورهای توسعه یافته صنعتی که ذخایر نفت و گاز زیادی هم ندارند، برای اینکه در تولید با مشکل 
روبه رو نشوند، بیشتر از کشورهای خاورمیانه مانند قطر، ال ان جی خریداری و آن را به گاز طبیعی تبدیل 
و این گاز را استفاده می کنند تا تولیدشان در طول سال به صورت مستمر ادامه داشته باشد. ما باید از این 
تجربیات استفاده کنیم. بر این اساس وزارت نفت از یک سال پیش مطالعاتی را در زمینه این موضوع 
آغاز کرد و با استفاده از نظرات کارشناسی در حوزه ستادی و شرکت های تابع و بخش های غیردولتی، 
شیوه نامه ای تهیه شد که به تازگی از سوی وزیر نفت ابلاغ شده است. در قالب این شیوه نامه، کارخانه ها 
به ویژه صنایع عمده و انرژی بر، می توانند نســبت به احداث تأسیسات ذخیره سازی روزمینی گاز اقدام 
کنند. شرکت ملی گاز ایران در ۶ ماه نخست سال، گاز بیشتری با تعرفه کنونی به آنها اختصاص می دهد. 
این صنایع گاز را به ال ان جی، سی ان جی و اس ان جی تبدیل و در فصل سرد از آن استفاده خواهند کرد.

  افزون بر صنایع ذی نفع، سایر سرمایه گذاران نیز می توانند در این زمینه سرمایه گذاری کنند؟
بله. شرایطی فراهم شده تا بخش های غیردولتی و دولتی که متقاضی سرمایه گذاری در این زمینه 
هستند، بتوانند واحدهایی در نقاط موردنظر خود به شرکت ملی گاز ایران پیشنهاد دهند. اگر پیشنهاد 
مطرح شده تأیید شد پس از دریافت گاز، آن را به ال ان جی، سی ان جی یا اس ان جی تبدیل می کنند و 

در فصل سرد سال و ایام اوج مصرف گاز به متقاضیان گاز خواهند فروخت.

  نرخ گاز دریافتی این واحدها چگونه محاسبه می شود؟
وزارت نفت خوراک واحدهای ال ان جی، اس ان جی و سی ان جی برای مصرف کنندگان را با همان نرخ 
گاز مشــترکان به فروش می رساند. برای نمونه اگر سرمایه گذاری، سالانه ۳۰۰ هزار تن ال ان جی تولید 
کرد و توانســت هر ۳۰۰ هزار تن را به کارخانه های فولاد بفروشد، وزارت نفت مقدار خوراک این واحد 
مینی ال ان جی را با نرخ گاز مصرفی همان صنعت به فروش می رساند و این صنایع فقط هزینه تبدیل گاز 
طبیعی به ال ان جی را پرداخت خواهند کرد.بر این اساس در چارچوب این شیوه نامه، تمام سرمایه گذاران 
غیردولتی می توانند تقاضاهای خود برای احداث واحدهای مینی ال ان جی، اس ان جی و سی ان جی را به 
شرکت ملی گاز ایران ارسال و نسبت به تولید ال ان جی، اس ان جی و سی ان جی اقدام کنند و به متقاضیان 
داخل کشور بفروشند. افزون  بر آن، صنایع هم می توانند در مجاورت کارخانه های خود با دریافت گاز از 
شــرکت ملی گاز ایران با همان نرخ سوخت یا خوراک خود، اقدام به احداث واحدهای مینی ال ان جی، 
اس ان جی و سی ان جی کنند و از گاز ذخیره شده در زمستان بهره ببرند.وزارت نفت مؤکداً به مشترکان 
عمــده گاز توصیه می کند این اقدام را انجــام دهند، در غیر این صورت در ایام ناترازی تولید و مصرف 
گاز، مســئولیتی متوجه وزارت نفت و شــرکت ملی گاز ایران نخواهد بود. شرکت ملی گاز ایران عمدتاً 
هشــت ماه از ســال تعهد گازدهی به این کارخانه ها و صنایع دارد و این موضوع در قراردادها نیز اعلام 
شده است. در عین حال تلاش می کنیم گاز مشترکان قطع نشود، مگر در شرایطی که با کمبود شدید 
گاز روبه رو شویم.کارخانه های سیمان که در فصل سرد سال از نفت کوره استفاده می کنند، می توانند به 
جای نفت کوره از گاز ذخیره شــده استفاده کنند که یک حرکت زیست محیطی نیز تلقی می شود. در 
عین حال، کارخانه هایی که در شــعاع کمی از کلانشهرها قرار دارند و اجازه استفاده از نفت کوره را نیز 
در زمستان ندارند، احداث واحدهای مینی ال ان جی و سی ان جی برای آنها صرفه اقتصادی قابل توجهی 
دارد.وزارت نفت از همه مشترکان عمده گاز و واحدهایی که به قطعی گاز در فصل سرد سال حساس 
هستند، درخواست دارد تقاضاهای خود در این زمینه را به شرکت ملی گاز ایران ارسال کنند. برای این 
متقاضیان با هماهنگی وزارت نفت موافقت اصولی صادر و در چارچوب شــیوه نامه ای که از سوی وزیر 
نفت ابلاغ شده از آنها حمایت خواهد شد تا گاز مطمئن و پایداری را برای همه ایام سال داشته باشند. از 
این روش در بسیاری از کشورها استفاده می شود، اما در کشورمان به دلیل ارزان بودن قیمت حامل های 

انرژی، مصرف کننده توجهی به این مسائل ندارد. ایران باید تجربه جهانی را در این حوزه به کار گیرد.

  آیا امکان واردات ال ان جی هم از سوی سرمایه گذاران وجود دارد؟
همسو با تبدیل جمهوری اسلامی به هاب انرژی در منطقه، در قالب این شیوه نامه شرایطی فراهم شده 
تا بخش های خصوصی و غیردولتی بتوانند از خارج کشور ال ان جی خریداری و واحدهای تبدیل ال ان جی 
به گاز طبیعی را در مرزهای کشور مانند مرزهای آبی خلیج فارس با هماهنگی شرکت ملی گاز ایران 
ایجاد کنند و گاز طبیعی را از طریق خطوط شبکه سراسری گاز به مشتریان خود در داخل کشور تحویل 
دهند. شرکت ملی گاز ایران تنها هزینه انتقال گاز را دریافت خواهد کرد، بنابراین فرصت بسیار مطلوبی 
ایجاد شده تا ناترازی گاز از طریق واردات ال ان جی از سایر کشورها از سوی بخش غیردولتی و خصوصی 
برطرف شود.این اتفاق بزرگی در تجارت ال ان جی و گاز طبیعی در کشورمان است که برنامه ریزی برای 
اجرای آن برای نخســتین بار در دولت سیزدهم انجام شده است. این فرصت برای آحاد سرمایه گذاران 
بخش غیردولتی و واردکنندگان ایجاد شده تا بتوانند ال ان جی را از نقاط مختلف دنیا و کشورهای پیرامون 
بخرند و وزارت نفت نیز این فرصت را ایجاد کرده تا ال ان جی را که به گاز طبیعی تبدیل می شود از طریق 

خطوط انتقال گاز در شبکه سراسری به هر مقصدی که بخواهند با هزینه بسیار پایین منتقل شود.
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معاون صنايع كوچک شركت شهرك های صنعتی استان هرمزگان عنوان كرد: يكي از برنامه هاي مهم شركت شهرك هاي صنعتي استان هرمزگان در سال 1402 رفع نيازهاي فناورانه واحدهاي 
توليدي مي باشد.

به گزارش روابط عمومی شركت شهرك های صنعتی استان هرمزگان، احسان بخرد در اين خصوص توضيح داد: در سال گذشته با استفاده از ظرفيت مشاوران آموزش ديده، 7 نياز فناورانه در 
حوزه هاي مختلف شناسايي و در سال جاري براي رفع نيازهاي فناورانه شناسايي شده اقدام لازم صورت مي پذيرد.

وی افزود: تمامی فعاليت های گفته شده در قالب فعاليت فن بازار، كلينيک كسب وكار، نشست با انجمن هاي تخصصي، رويدادهاي ملي و بين المللي فناوري محور، نشست با اعضا و عاملان توسعه 
خوشه ها وتعامل با مشاوران مستقر در مراكز خدمات فناوري و كسب و كار انجام می شود.بخرد تصريح كرد: هم در مرحله شناسايي نياز و عارضه فناوري و هم در مرحله رفع نياز شناسايي شده، 

واحدهاي توليدي مخاطب مشمول كمک هزينه بوده و بخشي از حق الزحمه مشاور به صورت يارانه از سوي شركت شهرك هاي صنعتي استان هرمزگان پرداخت مي گردد.

رفع نیازهای فناورانه واحدهای 
تولیدی از برنامه های اولویت 

دار سال جدید است

در سال ۱۴۰۰ با نگاه 
تجهیز منابع، امکانی 

در کشور ایجاد شد که 
تقریباً رضایت نسبی در 

حوزه اشتغال به وجود 
آورد اما در سال ۱۴۰۱ با 

اینکه همین تبصره ۱۸ را 
داشتیم. 

قالیباف: قطعه ساز و خودروساز تا مصرف کننده 
و دولت از تولید خودرو ناراضی اند

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز قطعه ساز، خودروساز، مصرف کننده و دولت از تولید 
خودرو ناراضی هستند اما همچنان اصرار بر ادامه این راه وجود دار د.

   برگزاری جشن دهه کرامت در شهرک امام رضا )ع(
هم زمان با دهه كرامت جشن گراميداشت اين 
ايام با همكاری سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری بندرعباس در شهرك امام رضا )ع( برگزار 
شد.به گزارش مديريت ارتباطات و امور بين الملل 
شهرداری بندرعباس به نقل از روابط عمومی سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندرعباس، 
همزمان با دهه كرامت جشن گراميداشت اين ايام 
با همكاری ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شــهرداری بندرعباس و مســجد امام رضا)ع( در 
شهرك امام رضا )ع( برگزار شد.اين جشن با اجرای 
برنامه های هنری،اجرای سرود،ســخنرانی، طنز، 
مولودی خوانی و با حضور خادمان حرم امام رضا )ع( 
و زيارت پرچم متبركه حرم امام رضا)ع( با استقبال 

شهروندان اين محله همراه بود.

 تکمیل و زیبا سازي ورودي شرقي شهر 
بندرعباس

تعريض دو باند رفت و برگشــت و زيبا ســازي 
ورودي شرقي شــهر بندر عباس در دست اجرا و 
اقدام است به گزارش مديريت ارتباطات و امور بين 
الملل شهرداري بندرعباس شهردار گفت زيبا سازي 
ورودي هاي شهر يكي از مهمترين برنامه هاي اين 
شهرداري مي باشد.نوباني افزود :اين پروژه تركيبي 
از زيبا سازي فضاي سبز آسفالت نصب المان خيابان. 
جدول گذاري روشنايي و ساخت پل و تعريض جاده 
مي باشد كه در حال تكميل است.شهردار بندرعباس 
خاطر نشــان كرد: يكی از راهكارها برای پايداری 
شهرها و بهبود خدمات رسانی درفضاهای شهری به 
ويژه فضاهای عمومی در شهر و رسيدن به فضای 
مطلوب و ايده آل موضوع نور زيباســازي است وي 
افزود: نورپردازی می تواند هويت وســيمای شبانه 
شــهری را تعيين و برای شهر سرزندگی و شادابی 
ايجاد كند و نقاط پنهان شــهر را مشخص و نقاط 

جرم خيز را كاهش دهد.

به گزارش از كانال اطلاع رسانی مجلس شورای اسلامی؛ محمدباقر قاليباف در همايش صنعتگران، كارآفرينان، 
كشاورزان و دامپروران خراسان شمالی در شهرستان شيروان اظهار كرد: امروز كارآفرينان، توليدكنندگان در عرصه های 
مختلف جنگ اقتصادی، دقيقاً همان نقشی را ايفا می كنند كه مردم و يگان های سازماندهی شده در ميدان دوران 
دفاع مقدس داشتند.وی تصريح كرد: تا زمانی كه سازماندهی در دوران دفاع مقدس اتفاق نيفتاد ما نتوانستيم در 
جبهه ها موفقيت حاصل كنيم و امروز اين موفقيت ها به رشــد افتخارآميزی برای ما تبديل شده و توانسته ايم در 

عرصه های علمی، فنی و صنعتی حوزه دفاعی جزو كشورهای نخست باشيم.
رييس مجلس در ادامه با تأكيد بر اينكه امروز، كارآفرينان، جوانان و نيروهای خلاق بايد با نگاه و نقشه راه دقيق 
در مسير جنگ اقتصادی پا در ميدان بگذارند، يادآور شد: در وهله نخست بايد از سطح كلان تا مسائل خُرد كشور 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
پنجشنبه 1402/03/11
شماره : 1415

جهت گيری همسو داشته باشيم و همه بدانيم كه به كدام سمت حركت می كنيم و پراكنده كاری انجام ندهيم.
وی در ادامه با اشاره به اشكالاتی در حوزه اقتصاد، عنوان كرد: اقتصاد ما در حوزه توليد رانتی است، اگر رانت هدفمند نباشد 
و ويژگی كاهندگی، مشروط بودن و محدوديت را نداشته باشد نه تنها به توليد كمک نمی كند بلكه توليد را منهدم می كند 

كه نمونه روشن آن صنعت خودروی كشور است.

  تولید، نیازمند تجهیز منابع است
وی افزود: بر اساس ادبيات اقتصادی، برای توليد نيازمند تجهيز منابع هستيم و اگر اين نگاه را داشته باشيم، كار دقيق تر 
پيش می رود. يكی از اقداماتی كه در اين خصوص از بدو مجلس يازدهم دنبال كرديم، روشــی برای تجهيز منابع در حوزه 

مربوط به اشتغال بود كه در تبصره 1۸ انجام شد.
قاليباف ادامه داد: در سال 1400 با نگاه تجهيز منابع، امكانی در كشور ايجاد شد كه تقريباً رضايت نسبی در حوزه اشتغال 
به وجود آورد اما در سال 1401 با اينكه همين تبصره 1۸ را داشتيم، به دليل تغيير در نحوه اجرای آن، باعث شد چيزی از 
اين محل به دست كارآفرينان نرسد و تقريباً تخصيص آن صفر باشد، لذا نقش مديريت، نگاه و توجه دقيق به موضوعات است 

كه باعث حل مسائل می شود.

  صرفه جویی در برق و گاز
وی در ادامه با تأكيد بر اينكه با تجهيز منابع بايد رشد توليد را رقم بزنيم، اظهار داشت: همچنين ما بايد كمبود برق و گاز 
را جبران كنيم اما اين جبران زمان بر است. وقتی می گوييم در گاز ناترازی داريم بايد بدانيم كه چهار برابر استاندارد دنيا در 

حال مصرف گاز هستيم از اين رو در وهله اول بايد اسراف را كاهش دهيم.
رييس مجلس در ادامه با اشاره به قطعی گاز و برق در مقاطعی از فصول زمستان و تابستان به دليل افزايش مصرف، عنوان 
كرد: اگر صرفه جويی انجام شــود بدون اين قطعی ها، 2۵ درصد توليد برق و گاز افزايش می يابد از اين رو می توان كار را با 
سياست ديگری انجام داد و صرفه جويی كرد كه هم صنعت، هم مردم و هم كشور از محل آن منفعت ببرند. اين موضوع يكی 

از ابعاد و مفاهيم تجهيز منابع است.

  اهمیت تراز اقتصادی مثبت
وی در ادامه با نگاه كلی و كلان به موضوع اقتصاد گفت: برخی كشورهای همسايه نفت و گاز ندارند و در حوزه مربوط به 
تجارت، متمركز بر اقتصاد خُرد هستند و اقتصاد و صنعت كلان ندارند اما چون رويكرد صادرات دارند از همين طريق كشور 
خود را اداره می كنند و ميزان زيادی هم اشتغال ايجاد كرده اند.رييس مجلس همچنين با بيان اينكه بخش عمده ای از اقتصاد 
ما در حوزه صنايع ســنگين فولاد، پتروشيمی و غيره اســت كه تكيه بر حوزه رانت دارد، گفت: رانت انرژی باعث سرپا نگاه 
داشــتن اين صنايع شــده است. رويكرد كلان ما در حوزه اقتصاد، سياست جايگزينی به جای صادرات است ولی آيا وقتی از 
سياست جايگزينی به جای صادرات می گوييم، به اين معنا است كه بايد در همه چيز خودكفا باشيم.دكتر قاليباف در ادامه با 
بيان اينكه گاهی كار ما منطق و توجيه اقتصادی ندارد، عنوان كرد: مهم اين است اگر به دنبال استقلال اقتصادی هستيم بايد 

تراز اقتصادی ما مثبت باشد و همه جا پيشران خود را برنامه هفتم قرار دهيم و پيش ببريم.

  لازمه ثبات اقتصادی
رييس قوه مقننه ادامه داد: ممكن است افرادی در حوزه اقتصاد با صحبت های من موافق نباشند كه اشكالی هم ندارد اما در 
صحنه عمل و اداره كشور بايد در نهايت يک راه را انتخاب كرد و مصمم اين مسير را ادامه داد و اگر ثبات در اقتصاد می خواهيم 

در وهله اول ثبات در تصميم داشته باشيم. ما بايد يک دهه با تصميم مشخص حركت كنيم تا به ثبات اقتصادی برسيم.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

1  نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزيع نيروي برق استان اردبيل
2  آدرس مناقصه گزار: اردبيل ، شهرك اداري بعثت ) كارشناسان ( ، شركت توزيع نيروي برق استان اردبيل ، تلفن هاي 9- 33741601 – 045

3  موضـوع مناقصـه :موضـوع مناقصه عبارت  اسـت از خريد 1350 دسـتگاه چـراغ 25 وات ال اي دي )25 الـي 32 وات(تاميـن اعتبار مناقصـه از محل 
طـرح تملـك دارائي هاي سـرمايه اي مي باشـد.

4 سپرده شركت در مناقصه : سپرده شركت در مناقصه به مبلغ 1،399،275،000 ريال مي باشد.  
5  محـل خريـد اسـناد مناقصه :كليـه مراحل برگـزاري مناقصـه از دريافت اسـناد مناقصه تـا ارائه پيشـنهاد مناقصه گـران و بازگشـايي پاكت هاي از طريق سـامانه 
الكترونيكـي دولـت )سـتاد ايران ( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شـد. واجدين شـرايط مي توانند از روز چهارشـنبه مـورخ  1402/03/10 لغايت روز 

شـنبه مـورخ  1402/03/20 نسـبت به دريافت اسـناد مناقصـه از طريق سـامانه فوق الذكر اقـدام نمايند.
 بـا توجـه بـه اينكـه مناقصـه دو مرحله اي همراه با ارزيابي كيفي مي باشـد، اسـناد ارزيابي كيفي شـركت كنندگان سـاعت 13 ظهر روز چهارشـنبه مـورخ  1402/03/31 
بررسـي و تاريخ بازگشـايي پاكت الف و ب در همين جلسـه اعلام خواهد شـد. ضمناً تاريخ بازگشـايي پاكت ج در جلسـه بازگشـايي پاكت هاي الف و ب اعلام مي گردد.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي ، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.
6 مـدارك لازم جهـت خريد اسـناد مناقصـه : فيش واريـزي بـه مبلـغ 500000  ريال به حسـاب سـيباي شـماره 0103815822001  دسـتگاه مناقصه گـزار نزد 

بانـك ملي ايران شـعبه كارشناسـان اردبيل
7 تاريـخ مهلـت و محل تحويل اسـناد مناقصـه : مناقصه گران پس از دريافت و مطالعه اسـناد حداكثر تا سـاعت 12 ظهر روز چهارشـنبه  مـورخ  1402/03/31  

اسـناد مربوطـه را به هـر دو روش زير :
 الف( از طريق سامانه تداركات الترونيكي دولت

 ب( و همچنين پاكت هاي الف را بعد از بارگذاري در سـامانه به صورت دربسـته و لاك و مهر شـده در داخل لفافه لاك و مهر شـده به صورت فيزيكي تا يك سـاعت 
قبل از شـروع جلسـه مناقصه طبق توضيحات شـرايط مناقصه به دبيرخانه شـركت )اردبيل – شـهرك اداري بعثت- كارشناسـان( شـركت توزيع نيروي برق اسـتان 

اردبيل به كدپسـتي  5613643355  ارسـال نمايند .
8 پاكت هايي كه ديرتر از اين مهلت تسليم شود دريافت نخواهد گرديد.

9  پيشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد وپيشنهاد قيمت به صورت الكترونيكي مي باشند.
10  محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه سوم شركت مي باشد .

11 زمان برگزاري جلسه اول مناقصه : جلسه مناقصه راس ساعت 13 ظهر روز چهارشنبه  مورخ  1402/03/31 مي باشد .
12 زمان برگزاري جلسات بعدي  در جلسه اول مناقصه مشخص و طي نامه به اطلاع پيشنهاد دهندگان خواهد رسيد .

13 حضور پيشنهاد  دهندگان يا نماينده آنها در جلسه مناقصه  با ارائه معرفي نامه كتبي آزاد مي باشد .
14  مناقصه در دو مر حله همراه با ارزيابي كيفي برگزار مي گردد.

15 دستگاه مناقصه گزار در رد يا قبول يك يا كليه پيشنهادات مختار مي باشد .
16 پرداخت وجه اقلام موضوع مناقصه به صورت نقدي خواهد بود .

17 در صورت درخواست كتبي فروشنده، معادل 10 درصد مبلغ قرارداد به عنوان پيش پرداخت در وجه فروشنده قابل پرداخت خواهد بود.
18 پرداخت كليه كسورات قانوني به عهده برندگان مناقصه خواهد بود .

19 به پيشنهادهاي فاقد امضاء ، مشرو ط، مخدوش ) لاك گرفته يا قلم خورد (، مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد .
20 پيشـنهاد دهنـده مكلـف اسـت معـادل مبلغ سـپرده، تضمين هاي معتبر تسـليم يـا مبلغ مذكور را به حسـاب بانكي شـركت واريز و حسـب مورد ضمانتنامه يا رسـيد 
واريـز وجـه را ضميمه پيشـنهاد به شـركت تسـليم نمايد. به پيشـنهادهاي فاقد سـپرده، سـپرده هـاي مخدوش، سـپرده هاي كمتر از ميـزان مقرر ، چك شـخصي و نظاير 

آن ترتيـب اثر داده نخواهد شـد .
 21   بهاي پيشنهادي بايد به تفكيك اقلام وبه مبلغ مشخص تعيين و بارگذاري گردد.

22 ساير اطلاعات و جزئيات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .
23 رعايت استانداردهاي وزارت نيرو الزامي  است.

24 پرداخت كليه كسورات قانوني  به عهده برنده مناقصه خواهد بود .
25 پرداخت هزينه چاپ آگهي هاي مناقصه در جرايد و حمل و بيمه كالا به عهده  برندگان  مناقصه خواهد بود .

26   جهت بازبيني آگهي به آدرس : سايت شركت توانير  www.tavanir.org.ir و شبكه اطلاع رساني مناقصات كشور  htpp://iets.mporg.ir  مراجعه فرمائيد.  

آگهی مناقصه

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل نوبت اول چاپ:1402/03/10       نوبت دوم چاپ: 1402/03/11

نوبت دوم

سازمان : اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربايجان شرقي 
الف ( موضوع آگهي مناقصه عمومي يك مرحله  اي: 

ــامانه  ــر شهرســتان ســراب  )شــماره مناقصــه 1402027- شــماره فراخــوان در س 1 احــداث راه روســتایی رج بطــول 3 کیلومت

ــت   2002001144000027 ( ــک دول ــدارکات الکترونی ت
ــماره  ــه 1402028- ش ــماره مناقص ــراب  )ش ــتان س ــر شهرس ــول 4کیلومت ــو بط ــره کانل ــاغ ق ــرخ ب ــتایی ق ــداث راه روس 2 اح

ــت   2002001144000028( ــک دول ــدارکات الکترونی ــامانه ت ــوان در س فراخ
ــامانه   ــوان در س ــماره فراخ ــه 1402029- ش ــماره مناقص ــه  )ش ــتان میان ــاد شهرس ــال آباد-نوروزآب ــتایی جم ــداث راه روس 3 اح

ــت   2002001144000029( ــک دول ــدارکات الکترونی ت
4 احــداث راه روســتایی آغبــاغ بهمــن بطــول 3 کیلومتــر شهرســتان ســراب  )شــماره مناقصــه 1402031- شــماره فراخــوان در 

ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت   2002001144000030(
5 تکمیــل بهســازی و شــن ریــزی راه روســتایی همــو شهرســتان کلیبــر )شــماره مناقصــه 1402030- شــماره فراخــوان در ســامانه 

تــدارکات الکترونیک دولــت2002001144000031 (
6 بهســازی و شــن ریــزی راه روســتایی احمــد آبــاد گــروس شهرســتان میانــه )شــماره مناقصــه 1402032- شــماره فراخــوان در 

ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت   2002001144000032 (
ــس  )شــماره مناقصــه 1402012- شــماره فراخــوان در  ــل احــداث و بهســازی راه روســتایی مشــیرآباد شهرســتان هری 7 تکمی

ــت   2002001144000033 ( ــک دول ــدارکات الکترونی ــامانه ت س
ــماره  ــه )ش ــتان میان ــتان-باتاق شهرس ــتایی خوبس ــفالت راه روس ــازی و آس ــار و بهس ــتایی چن ــن ریزی راه روس ــازی و ش 8 بهس

ــت   2002001144000034  ( ــک دول ــدارکات الکترونی ــامانه ت ــوان در س ــماره فراخ ــه 1402013- ش مناقص
9 بهســازی و آســفالت شــهرک صنعتــی مطلــب زاده و راه روســتایی آق کهریــز شهرســتان شبســتر )شــماره مناقصــه 1402033- 

شــماره فراخــوان در ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت   2002001144000035  (
زمان انتشار اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به تاریخ 1402/03/11 می باشد.

مهلت دريافت اسناد تا  ساعت  9 صبح تاریخ 1402/03/20 و تنها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد. 
 مهلــت ارســال پیشــنهاد قیمــت تــا ســاعت 9 صبــح  تاریــخ 1402/03/30 و تنهــا از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی 

ــد. ــت می  باش دول
پیشــنهاد دهنــدگان بایســتی ضمانــت نامــه بانکــی یــا فیــش واریــزی بابــت تضمیــن شــرکت در مناقصــه را بــه صــورت فیزیکــی 
مطابــق آنچــه در اســناد ذکــر شــده اســت حداکثــر تــا ســاعت 9 صبــح تاریــخ 1402/03/30 بــه دبیرخانــه اداره  کل راهــداری و 

حمــل و نقــل جــاده  ای اســتان آذربایجــان شــرقی تحویــل دهنــد.
ــاده  ای  ــل ج ــل و نق ــداری و حم ــل اداره کل راه ــخ 1402/03/30 در مح ــح تاری ــاعت 10 صب ــنهادها س ــایي پیش ــخ بازگش تاری

ــرقي. ــان ش آذربایج
برگــزاری کلیــه مراحــل مناقصــه صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس www.setadiran.ir امــکان 

پذیــر مــی باشــد.
عاقمنــدان بــه شــرکت در مناقصــه کــه قبــا در ایــن ســامانه ثبــت نــام نکــرده انــد می  تواننــد جهــت ثبــت نــام و دریافــت گواهــی 

امضــا الکترونیکــی بــا شــماره هــای 41934-021 مرکــز پشــتیبانی و راهبــری ســامانه تمــاس حاصــل نمایند.
ــل مناقصه  گــر  ــام اســتان  ها در ســایت ســامانه www.setadiran.ir  بخــش ثبــت نام-پروفای ــر ثبــت ن  اطاعــات تمــاس دفات

موجــود اســت.
ــل جــاده  اي اســتان  ــدان راه آهــن، اداره  کل راهــداري و حمــل و نق ــز، می ــه تبری ــد ب ــات بیشــتر رجــوع کنی ــرای کســب اطاع ب

ــن 041-34487608 ــر  تلف ــدس رنجب ــای مهن ــیدگی آق ــان و رس ــرقي، اداره پیم آذربایجان ش
شناسه: 1506559

اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای آذربايجان شرقی 
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یک اشتباه عجیب باعث شد کریم بنزما به تیم مجیدی لینک شود!
از ماه گذشته باشگاه الاتحاد عربستان یکی از پرافتخارترین باشگاه های عربستان به دنبال جذب کریم بنزما ستاره رئال مادرید بود. در هفته گذشته اخباری در زمینه توافق نهایی کاپیتان رئال 
با باشگاه عربستانی منتشر شد. در همین رابطه سایت »فیچاجه« اسپانیا در بازتاب احتمال انتقال کریم بنزما به الاتحاد عربستان پوستری از این بازیکن منتشر کرد که از رئال به این تیم می رود.

ولی رسانه اسپانیایی به خاطر شباهت نام باشگاه الاتحاد عربستان به تیم اتحاد کلباء امارات به اشتباه مقصد کریم بنزما را تیم اماراتی معرفی کرد که سوژه تمسخر در فضای مجازی کشورهای 
عربی شد. اتحاد کلباء تیم متوسطی در امارات است که فرهاد مجیدی سرمربی سابق استقلال هدایت آن را برعهده دارد. در فضای مجازی خیلی زود به این خبر اشتباه پرداخته شد، البته با 

مطالبی که بیشتر حالت فان و طنز داشت تا اینکه جدی باشد.
 بنزما در تور مجیدی 
افتاد!

 ساکت الهامی از هوادار جدا شد
سرمربی هوادار تهران به همکاری با این باشگاه 

پایان داد.
 ساکت الهامی، سرمربی تیم هوادار تهران در 
پایان قراردادش با انتشار پستی از این تیم جدا شد.

مسئولان تیم هوادار پس از جدایی الهامی از این 
تیم باب مذاکره با چند مربی را آغاز کرده اند که 
علیرضا منصوریان جدی ترین گزینه برای هدایت 

این تیم تهرانی است.
هوادار تهران در لیگ بیســت و دوم با هدایت 
الهامی با کســب ۳۳ امتیــاز در رده دهم جدول 
قــرار گرفت و در جام حذفی نیز در جمع ۴ تیم 
پایانی بود که با شکست مقابل پرسپولیس از این 

مسابقات کنار رفت.

 پیشنهاد عجمان امارات و یک باشگاه 
قطری به مدافع تراکتور

مدافع جــوان تراکتور تبریز پیشــنهاداتی از 
باشگاه های قطر و امارات دارد.

بیســت و دومیــن دوره رقابت های لیگ برتر 
فوتبال به پایان رســید تا بازار نقــل و انتقالات 
تابســتانی آغاز شــود. برگــزاری بازی های جام 
ملت های جوانان آسیا در فصل گذشته باعث ایجاد 
پیشــنهاداتی برای ترانسفر بازیکنان تیم جوانان 

ایران شده است.
محمد امین حزباوی مدافع موفق فصل گذشته 
فولاد خوزستان نخستین بازیکن جوانان ایران بود 
که با قراردادی پنج ساله به السد قطر پیوست تا 
نخستین لژیونر سال جاری فوتبال ایران لقب بگیرد.

حــالا میلاد کر مدافع جوان تراکتور تبریز نیز 
پیشنهاد باشگاه عجمان امارات و همچنین یک تیم 
قطری را دریافت کرده است تا در صورت موافقت 
تبریزی ها از این تیم جدا شود.این در حالی است 
که کر برای دو فصل دیگر با تراکتور قرارداد دارد 
و تنهــا در صورت موافقت مدیران این باشــگاه 
می تواند لژیونر شود.مدافع جوان فوتبال ایران قرار 
اســت ابتدای هفته آینده نشستی را با هوشنگ 
نصیرزاده مدیرعامل باشگاه تراکتور داشته باشد تا 

پیشنهاداتش مورد بررسی قرار بگیرد. 

 زمان نشست خبری سرمربی تیم فوتبال 
امید اعلام شد

نشست خبری سرمربی تیم فوتبال امید جهت 
برگزاری اردوی آماده سازی مسابقات غرب آسیا 
فردا برگزار می شــود. نشست خبری رضا عنایتی 
ســرمربی تیــم فوتبال امید از ســاعت ۱۱ فردا 
پنجشــنبه و در محل اتاق جلســات مرکز ملی 
فوتبال برگزار خواهد شــد.تیم امید از ۲۰ خرداد 
ماه در رقابت های قهرمانی زیر ۲۳ سال غرب آسیا 

در عراق حضور خواهد داشت.

 واکنش مربی ایرانی به خبر جدایی از 
تیم ملی فوتسال اندونزی

مربی ایرانی تیم ملی فوتسال اندونزی گفت: 
منتظر مشخص شدن برنامه کنفدراسیون فوتبال 
آسیا بودیم. روز گذشته بود که صفحه »آ. سه. 
آن فوتســال« در توییتر اعلام کرد بر اســاس 
شایعات قرار است یک مربی اسپانیایی به جای 
محمد هاشــم زاده هدایت تیم ملی فوتســال 

اندونزی را بر عهده بگیرد.
این خبر در حالی منتشر شد که هاشم زاده 
ســال گذشته عملکرد بسیار خوبی در اندونزی 
داشــت و علاوه بــر صعود با ایــن تیم به جام 
ملت های ۲۰۲۲ آسیا، در این رقابتها هم برای 

اولین بار از مرحله گروهی عبور کرد.
هاشم زاده در این خصوص به خبرنگار مهر، 
گفت: مــا صحبت های اولیه را با فدراســیون 
اندونزی انجام داده و به توافقاتی هم دست یافته 
بودیم. منتظر اعلام برنامه های کنفدراســیون 
فوتبال آسیا و زمان برگزاری مسابقات انتخابی 

بودیم که این اتفاق هم چند روز پیش افتاد.
مربی ایرانی تیم ملی فوتسال اندونزی افزود: 
مسئولان فدراسیون اندونزی و همینطور مردم 
این کشور از نتایجی که در جام ملت های ۲۰۲۲ 
گرفتیم راضی بودند. احتمال دارد در چند روز 
آینده هم مذاکرات جدی تــری انجام بدهیم. 
در حــال حاضر از طریــق تلویزیون و اینترنت 
مســابقات لیگ اندونــزی را دنبال می کنم و با 

کادر فنی ام هم در تماس هستم.

پیش بینی من این است 
که مدال بگیرند چون 

۷۰- ۸۰ درصد فرایندی 
که باید انجام می دادیم تا 

به مدال برسیم را پشت 
سرگذاشتیم.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  رییس فدراسیون دوچرخه سواری علت اینکه یک رکابزن 4۸ ساله را به مسابقات جاده 
قهرمانی آسیا اعزام می کند، بیان کرد.

 واکنش رییس فدراسیون به اعزام رکابزن واکنش رییس فدراسیون به اعزام رکابزن
  ۴۸۴۸ ساله به قهرمانی آسیا ساله به قهرمانی آسیا

رســول اسدی درپاســخ به این پرسش که حسین عسگری 
دوچرخه سوار باتجربه ای است اما در سن ۴۸ سالگی به سر می برد 
و چرا او به مسابقات دوچرخه سواری جاده قهرمانی آسیا ۲۰۲۳ 

تایلند اعزام می شــود و بهتر نیست بجای او یک رکابزن جوان 
و آینده دار اعزام شود؟ بیان کرد: در حال حاضر این رویکرد در 
فدراســیون ها وجود دارد، به فردی که الان بهترین است اما از 
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لحاظ ســنی آینده ای ندارد، میدان بدهیم یا کســی که صرفا آینده دارد. ما سعی می کنم هر دو 
را مدنظر قرار دهیم.

 ما الان، هم به مدال نیاز داریم و هم آینده نگری را در نظر داریم.
او ادامه داد: البته من مســتقیما در انتخاب نفرات دخالتی نداشــتم و اختیار را به بخش فنی 
دادم. هرچند خودم نیز مشــکلی در این موضوع نمی بینم چون هم ورزشکار جوان در تیم داریم 

و هم باتجربه.
 حسین عسگری در تایم تریل انفرادی با فاصله اول شد و اگر رکابزنی نزدیک به او یا مساوی 
بــود حتمــا  گزینه جوان تر را انتخاب می کردیم و حتما این توصیه را به بخش فنی می کردم اما 

او الان با بقیه فاصله دارد.

  در قهرمانی آسیا مدال می گیریم
اسدی در پاسخ به این پرسش که با توجه به درپیش بودن بازی های آسیایی، رکابزنان با حضور 
در قهرمانی آسیا محک می خورند و فکر می کند چقدر امکان گرفتن مدال وجود دارد؟ تاکید کرد: 
پیش بینی من این اســت که مدال بگیرند چون ۷۰- ۸۰ درصد فرایندی که باید انجام می دادیم 
تا به مدال برســیم را پشت سرگذاشتیم. مســابقه ای را از دست ندادیم و در شرایط سخت مالی، 
رکابزنان را به ترکیه اعزام کردیم و مســابقات داخلی را با کیفیت خوب و منظم برگزار کردیم. تا 

جایی که از دستمان برمی آمد رکابزنان را در شرایط مسابقه قراردادیم.

  علت پرداخت نکردن جوایز مسابقه دوچرخه سواری
رییــس فدراســیون در مــورد علــت اینکه فدراســیون جوایز مســابقات ســرخه حصار را 
هنــوز به حســاب رکابزنان واریز نکرده و تنها شــماره حســاب گرفته اســت، گفت: مشــکل 
 اداری وجــود داشــت و حکــم خزانه دار از ســوی وزارت ورزش صادر نشــده بود. ما نتوانســته

 بودیم ریالی از حســاب فدراســیون برداشت کنیم اما الان حکم صادر شده است و مراحل اداری 
انجام شود، جوایز را واریز می کنیم.

  انتخابات مشکل حقوقی ندارد
او در پاسخ به این پرسش که چرا هنوز نامش در سایت اتحادیه جهانی وارد نشده است، گفت: 
ما درخواست کردیم که این کار انجام شود اما فرایند کاری آنها کند است. حتی به ما نگفته اند که 
مشــکلی وجود دارد یا خیر. بعداز انتخابات فدراسیون چند سوال از ما پرسیدند که شفاف پاسخ 
دادیم. در اجلاس اندونزی نیز من توضیحات لازم را به رییس اتحادیه جهانی و رییس کنفدراسیون 
آسیا دادم و شبهاتی که داشتند را پاسخ دادم. کنفدراسیون آسیا هم نامه تایید انتخابات فدراسیون 
را به اتحادیه جهانی ارسال کرد. رونوشت آن را به ما و کمیته ملی المپیک هم ارسال کرد. کمیته 
ملی المپیک هم انتخابات فدراســیون را تایید کرده اســت. فکر می کنم مشکل خاصی از لحاظ 

حقوقی نیست.

خط و نشان سنگین وزن ایران برای غول کوبایی

شایعه در تبریز؛ قدوس در تراکتور!

سنگین وزن تیم ملی کشتی فرنگی ایران با تاکید بر اینکه هدفی جز کسب مدال 
طلا در مسابقات جهانی صربستان ندارد، گفت: کسب طلای جهان با شکست لوپز لذت 

بیشتری دارد.
امین میرزازاده، درباره شرایط خود در آستانه حضور در رقابتهای رنکینگ قرقیزستان، 
اظهار کرد: تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتیم و امیدوارم هم من و هم سایر بچه ها 
بتوانیم نتایج درخشانی را در این مسابقات کسب کنیم و جایگاه مان را در رنکینگ برای 

مسابقات قهرمانی جهان ارتقاء بدهیم.
دارنده مدال نقره بزرگســالان جهان و طلای امیدهای جهان، افزود: تمام تلاشم را 
می کنم تا نماینده شایسته ای برای کشورم باشم و بتوانم مدال نقره سال گذشته جهان 

را به مدال طلا تبدیل کنم.
پیش می روم، ابتدا هدفم کســب مدال طلا در مســابقات قهرمانی جهان و همچنین وی دربــاره برنامه هایش برای حضور در المپیک ۲۰۲۴ پاریس، گفت: گام به گام 

کسب سهمیه المپیک است. بعد از آن برای المپیک پاریس و کسب بهترین نتیجه در 
المپیک برنامه ریزی می کنم.

میرزازاده درباره اعلام آمادگی میخاین لوپز کوبایی برای کسب پنجمین طلای المپیک 
و تبدیل شدن به پرافتخارترین کشتی گیر جهان، گفت: هر چه رقابت سخت تر باشد و 
رقبا بزرگتر باشند کسب مدال طلای جهان شیرینی خاص تری دارد و بیشتر می چسبد. 
حضور ایشان هم به عنوان کسی که ۴ طلای المپیک دارد قطعا سطح کیفی مسابقات 
سنگین وزن در المپیک را بالاتر می برد و به مدال طلا رسیدن در حضور لوپز شیرینی 

خاصی دارد. امیدوارم لذت آن را بچشم.
سنگین وزن تیم ملی کشتی فرنگی درباره اینکه آیا به پیروزی مقابل لوپز ۴۲ ساله در 
المپیک پاریس فکر می کند یا خیر، گفت: قطعا. من روبروی هر حریفی که قرار می گیرم 

سعی می کنم بهترین عملکرد خودم را داشته باشم و به پیروزی برسم.

 ســامان قدوس از جمله لژیونرهای فوتبال ایران است که در 
انگلیس نتوانست آن طور که باید توانایی های خود را نشان بدهد. 
او سه فصل در برنتفورد بود اما فقط سال نخست که این تیم در 
چمپیونشــیپ حضور داشت، فرصت عرض اندام به دست آورد. 
این فصل سامان فقط ۱۲۳ دقیقه برای برنتفورد بازی کرد و اغلب 
جزو بازیکنان ذخیره تیم بود. او حتی یک بار هم در ترکیب اصلی 
قرار نگرفت و از همان اواســط فصل می شد پیش بینی کرد که 
سامان با پایان لیگ برتر از برنتفورد جدا خواهد شد. حالا اخبار 
متفاوتی درباره آینده قدوس شنیده می شود. چند تیم به دنبال 
جذب او هستند اما سامان فعلًا تصمیمی نگرفته و همه چیز را 

به هفته های بعد موکول کرده است.

 سلتا دیگر سامان را نمی خواهد
در نقــل و انتقالات نیم فصل فوتبال اروپا، ســلتاویگو 
در لالیگا برای جذب ســامان قدوس اصرار داشت 
امــا هافبک ایرانی از دســتمزد بالای خود 
گذشت نکرد و به همین دلیل انتقال 
منتفی شد. شاید اگر قدوس به لالیگا 
می رفت، تکلیف او برای فصل بعد هم 
مشخص می شد. حالا اما دیگر سلتاویگو 

علاقه ای به جذب قدوس ندارد.
 

  پیشنهاد از سراسر دنیا
 سامان قدوس که سابقه بازی در تیم های اوسترسوند سوئد 
و آمیان فرانســه را هم در کارنامــه دارد، حالا مدنظر تیم های 
مختلفی از سراســر جهان قرار گرفته و حتی ممکن است پایش 
به فوتبال آسیا باز بشود. طبق اعلام وب سایت Expressen قدوس 
در رادار تیم هایی از لیگ امریکا، قطر، عربســتان و امارات است 
و همچنین گفته می شود تیم هایی از چمپیونشیپ انگلیس هم 

خواهان او هستند.
 

 مالمو همچنان پای کار است
از ســوی دیگر تیم مالمو ســوئد هم مدت هاست که وضعیت 
قدوس را زیر نظر دارد تا این بازیکن را به شهری که در آن متولد 
شده است، بازگرداند. جورجسون، مدیر فنی باشگاه مالمو می گوید: 
»سامان اهل همین شهر است و بارها او را ملاقات کرده ایم اما به 
طرز عجیبی هرگز در مالمو بازی نکرده اســت. او از دوران جوانی 
با استعداد بود اما در مسیر حرفه ای خود کمی متفاوت بوده است. 
ما دوســت داریم قدوس را در اختیار بگیریم اما فعلًا پاســخی به 

پیشنهاد ما نداده است.«

 شفیلد پیگیر قدوس
شفیلدیونایتد با درخشــش در چمپیونشیپ توانست مجوز 
صعود به لیگ برتر را کســب کند. این تیم چشــم به بازیکنانی 
دارد که در تیم های لیگ برتری خود کمتر به میدان رفته اند. از 
جمله این بازیکنان سامان قدوس است که طی هفته های اخیر 
به شــفیلدیونایتد لینک شــده و مذاکراتی میان طرفین انجام 

شده است.

  تراکتور مشتری سامان
قدوس که برای تیم ملی ایران هم بازی کرده است، می تواند 
ســهمیه آسیایی محسوب شــود و این یکی از دلایلی است که 
انتقال احتمالی اش به عربســتان، امــارات، قطر و حتی ایران را 
تسهیل می کند. چرا که جای سهمیه بازیکنان بین المللی را در 
این کشورها نمی گیرد. در روزهای اخیر شایعه ای در تبریز منتشر 
شــده که تراکتور علاقه مند به جذب قدوس است و می خواهد با 
رقمی بالا هافبک ایرانی را شکار کند. با این حال بعید است سامان 
فعلًا تصمیمی برای بازی در لیگ ایران داشــته باشد و پیشنهاد 
باشگاه های ایرانی را بپذیرد. این را نزدیکان قدوس گفته و روی 
آن تأکید هم دارند. بنابراین حضور قدوس در لیگ ایران را فعلًا 

باید منتفی بدانیم.

 آزمون در ترکیب بدترین های بوندس لیگا
رســانه های روســیه علاقه مند به حضور دوباره »ســردار آزمون« در لیگ این کشور هستند. پس از اینکه یک رســانه آمریکایی، سردار آزمون مهاجم ملی پوش ایرانی تیم بایر لورکوزن آلمان را در ترکیب ۱۱ نفره بدترین های بوندس لیگا قرار داد، یک رسانه 
روســی درباره بازگشــت او به فوتبال روســیه گمانه زنی کرد.وبگاه »اســپورت اکسپرس« روسیه نوشته آزمون فصل خوبی را در لورکوزن سپری نکرد و رســانه آمریکایی ESPN او را در کنار مانوئل نویر و سادیو مانه بازیکنان مشهور بایرن مونیخ در ترکیب ۱۱ 
نفره بدترین های فصل ۲۰۲۳-۲۰۲۲ بوندس لیگای آلمان قرار داد.بازیکنان سابق تیم های روبین کازان، روستوف و زنیت سن پترزبورگ که در تابستان گذشته از فوتبال روسیه راهی آلمان شد، در ۲۳ بازی خود برای لورکوزن، چهار گل و یک پاس گل ثبت 
کرد.آزمون ۲۸ ســاله در تیم زنیت ســه قهرمانی لیگ، یک جام حذفی و دو ســوپرجام روســیه را از آنِ خود کرد و در فصل ۲۰۲۰-۲۰۱۹ عنوان آقای گلی را نیز تصاحب کرد. او همچنین به عنوان بهترین بازیکن لیگ روســیه در فصل ۲۰۲۱-۲۰۲۰ انتخاب 
شد.وبگاه روسی با اشاره به عملکرد ضعیف آزمون در فوتبال آلمان، از خوانندگان خود پرسید: آیا زمان بازگشت سردار به فوتبال روسیه فرار رسیده است؟مربی ایرانی تیم ملی فوتسال اندونزی افزود: مسئولان فدراسیون اندونزی و همینطور مردم این کشور 

از نتایجی که در جام ملت های ۲۰۲۲ گرفتیم راضی بودند. احتمال دارد در چند روز آینده هم مذاکرات جدی تری انجام بدهیم. در حال حاضر از طریق تلویزیون و اینترنت مسابقات لیگ اندونزی را دنبال می کنم و با کادر فنی ام هم در تماس هستم.
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رکود برای طلا و نفت؛ خوب 
یا بد؟!

پژوهش ها نشــان می دهد که مصرف چای، 
سیب و انواع توت ها می تواند از کاهش حافظه ی 

مرتبط با افزایش سن جلوگیری کند.
 به نقل از گاردین،  تحقیقات نشان داده است 
افراد ۷۱ ســاله با مصرف زیاد فلاوانول عملکرد 

حافظه بهتری داشتند.
تحقیقات نشــان می دهد افــرادی که رژیم 
غذایــی غنی از فلاوانول ها که در چای، ســیب 
و انــواع توت ها یافت می شــود، دارند کمتر در 
معرض از دســت رفتن حافظه مرتبط با افزایش 

سن قرار می گیرند.
یک مطالعه ســه ساله بر روی ۳۵۶۲ نفر که 
سن آنها حدود ۷۱ ســال بود، نشان داده است 
کــه افراد با مصرف منظم فلاوانول بالا نســبت 
به سایرین عملکرد حافظه ی هیپوکامپ بهتری 
دارند. هیپوکامپ بر ایجاد حافظه ی کوتاه مدت 

نقش دارد.
 Proceedings of« این تحقیق که در مجله ی
the National Academy of Sciences« منتشر 
شده است، نشان می دهد که مصرف مکمل ۵۰۰ 
میلی گرمی فلاوانول در روز می تواند تاثیر منفی 
مصرف کم فلاوانول در افراد مسن را بر عملکرد 

حافظه معکوس کند.
با این حــال، محققــان تاکیــد کردند که 
مکمل های فلاوانول تاثیری بر افرادی که کمبود 
فلاوانول ندارند، ندارد. اکثر افراد مسن در بریتانیا 
در حال حاضر مقادیر زیادی فلاوانول را از طریق 

چای، سیب و انواع توت ها مصرف می کنند.
اســکات اســمال، دانشمند ارشــد و استاد 
عصب شناســی در دانشــگاه کلمبیا، می گوید: 
این یافته ها بخشــی از تحقیقات رو به رشــدی 
را تشکیل می دهند که آشکار می کنند که مواد 
مغذی مختلفی بــرای تقویت ذهن ما در پیری 

مورد نیاز است.
دانشــمندان به طور تصادفی افراد بزرگسال 
سالم را برای دریافت روزانه ۵۰۰ میلی گرم مکمل 
فلاوانول یا یک قرص ساختگی بی فایده به مدت 
سه سال انتخاب کردند. شرکت کنندگان در طول 
دوره ی پژوهش چندین تست حافظه انجام دادند 
و نظرسنجی هایی را پر کردند که رژیم غذایی آنها 

را ارزیابی می کرد.
محققان گفتند که نمرات حافظه برای گروهی 
که قرص فلاوانول مصرف می کردند فقط اندکی 
بهبود یافت، امــا در آن گروه زیرمجموعه ای از 
افــرادی بودند که رژیــم غذایی ضعیفی از نظر 
مصرف فلاوانول در ابتدای مطالعه داشــتند، که 
نمرات حافظه آنها به طور میانگین ۱۰.۵ درصد 
در مقایســه با دارونما و ۱۶ درصد در مقایسه با 

شروع مطالعه افزایش یافت.
در ایــن تحقیق که توســط شــرکت تولید 
کننده مواد غذایی Mars تامین مالی می شــود، 
از فلاوانول های استخراج شده از کاکائو استفاده 
شد، اگرچه نویسندگان مطالعه گفتند که بعید 
است مصرف شکلات سطح فلاوانول های کافی 
را فراهم کند زیرا این فلاوانول ها در طول فرآیند 

فرآوری از بین می روند.
گانتر کانله، اســتاد تغذیه و علوم غذایی در 
دانشگاه ریدینگ و یکی از محققین این مطالعه، 
گفت: نتایج نشان می دهد که مقدار بهینه ای از 
فلاوانول در رژیم غذایــی وجود دارد که روزانه 

حدود ۵۰۰ میلی گرم است.
دانشــمندان در مــورد اینکــه آیــا مصرف 
مکمل های فلاوانول ایده خوبی برای افراد مسن 

است یا خیر، اختلاف نظر داشتند.
پروفســور آدین کســیدی، رئیس تغذیه و 
پزشکی پیشگیرانه در دانشگاه کوئینز بلفاست، 
گفــت که این یک مطالعه بســیار مهم بود، به 
خصوص که دوز مورد نیاز برای بهبود ســلامت 

مغز به آسانی قابل دستیابی بود.
او گفت: به عنــوان مثال، یک فنجان چای، 
شــش مربع شکلات تلخ، دو وعده توت و سیب 
با هــم حدود ۵۰۰ میلی گرم فلاوانول را فراهم 

می کنند.
ایان جانســون، محقق بازنشسته در موسسه 
کــوادرام در نوریچ، گفت که تحقیقاتی بزرگ و 
دقیق انجام شده که بر شواهد قبلی که اهمیت 
رژیم غذایی را به عنوان یک عامل حمایت کننده 
از سلامت شــناختی در پیری نشان می دادند، 
می افزایــد. اگرچه او گفت احتمــالا مطالعات 
بیشتری برای بررسی عمیق مزایای مکمل های 

فلاوانول باید انجام شود.
با این حال، دیوید کورتیس، استاد افتخاری 
موسسه ی ژنتیک کالج دانشگاهی لندن، گفت: 
این مطالعه نشان داد که کسانی که برای سال ها 
مکمل فلاوانول مصرف می کردند تقریبا عملکرد 
حافظه مشابهی با کســانی داشتند که دارونما 
مصرف می کردند و افزود: این مطالعه شواهدی 
از مفید بــودن مصرف فلاوانول ارائه نمی دهد و 

نیازی به تغییر رژیم غذایی خود نیست.

جلوگیری از کاهش حافظه 
در پیری با مصرف سیب، 

توت و چای

بزرگترین 
تولیدکنندگان عسل 
در جهان

طبق اعلام سازمان غذا 
و کشاورزی ملل متحد 
)فائو(، چین در سال 2021 
حدود 500 هزار تن عسل 
طبیعی تولید کرد. چین با 
فاصله بسیار زیاد در صدر 
کشورهای تولیدکننده 
عسل قرار دارد و ترکیه 
و ایران نیز به ترتیب در 
رده های دوم و سوم قرار 
دارند.

  اینفوگرافیک

محققان در مطالعه اخیر منتشــر شــده در مجله 
»سِــل« مکانیسم هایی را کشف کردند که طبق آن ها 
سلامت روانی تاثیر مهم بر سلامتی جسم دارد. به نقل 
از مدیکال نیوز، استرس روانی عمیقاً بر پاسخ های التهابی 
تأثیر می گذاردو تاثیر آن بر شدت بیماری به ویژه در 
بیماری التهابی روده )IBD( قابل توجه است.مطالعات 
اپیدمیولوژیک مختلف نشــان می دهد که رویدادهای 
استرس زا می توانند بیماری التهابی روده را تشدید کنند.

محققان در مطالعه ای جدید، مکانیسم های اساسی اثرات 
استرس روانی بر التهاب روده را بررسی کردند. یافته های 
آن ها روی موش نشان داد که استرس ممکن است روده 
را برای یک پاســخ التهابی آماده تر کند.آن ها انتقال 
اســترس روانی از مغز به روده را دنبال کردند. استرس 
محدودیت در موش به طور قابل توجهی باعث افزایش 
سطح سرمی هورمون کورتیکوسترون و نورآدرنالین)به 

عنوان پیامرسان عصبی می باشد .
کشف تاثیر مهم سلامت روان بر بدن

دلار  51.200

یورو 55.890

پوند  64.850

درهم  13.920

لیر  2.530

سکه  تمام  30.180.000

سکه نیم  16.600.000

سکه ربع  11.100.000

سکه یک گرمی  6.500.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

به دلیل وجود سطوح پائین نقدینگی و عدم اطمینان 
در مورد رویکرد فدرال رزرو، بازارهای نفتی در نوسان زیاد 

به سر می برند؛ اما طلا در انتظار چشم انداز رکود است.
 ســایت »اف ایکس استریت« در یادداشتی به بررسی 
رویدادهای پیرامون نفت و طلا پرداخت و در مورد چشم انداز 
این دو نوشت: بازارهای نفت همچنان حرکت قیمت های 
بســیار متلاطم را تجربه می کنند که در این هفته ناشی 
از عدم اطمینان فــدرال رزرو، نقدینگی پایین و پیام های 
گیج کننده ی اعضای اوپک پلاس در مورد کاهش های جدید 
تولید است که البته به نوبه ی خود منجر به  عدم اطمینان 
در بازارهای نفت شده و معامله گران را در آستانه ی نشست 
4 ژوئن اوپک، مجبور به انجام کاری فراتر از شرط بندی بله 

یا خیر در حوزه ی کاهش تولید کرده است.
بدون شک عربستان سعودی خواهان افزایش قیمت های 
نفت به بالاترین حد ممکن است. در عین حال، این سوال 
مطرح می شود که آیا مداخله ی ژوئن، دقیقأ مشابه آنطور 
که پس از کاهش ناگهانی تولید در آوریل اتفاق افتاد، تفاوتی 
در مســیر احتمالی کاهش قیمت نفت در چند ماه آینده 

ایجاد خواهد کرد؟

 کاهش عرضه نفت
شایان توجه است که نفت روسیه بی تردید بزرگترین 
کارت طلایی در حوزه ی عرضه ی بازار نفت است. در حالی 
که اوپک می تواند کاملأ پذیرای تهدید خود برای کاهش 
تولید بماند، اما پویایی جاری در مورد عرضه ی روسیه، یک 

خطر نزولی برای نفت تلقی می شود.
البته، روسیه از اعضای اوپک می خواهد تا قیمت های 
نفت را بدون هیچ دلیلی تا حد ممکن بالا ببرند، مگر اینکه 
قیمت ها را به ســطوحی بهتر از قیمت های محدودی که 

رسماً مجاز به فروش نفت هستند، پایین بیاورند.
چنانچه نفت خام روسیه با تخفیف عرضه شود، خریداران 
زیادی برای آن وجود دارد، چرا که به وضوح در دوره های 
اخیر دیده شد که نه چین و نه هند به تحریم های فعلی 
آمریکا علیه روســیه توجهی ندارند. البته نکته ی اصلی و 
کلیدی آن است که تا زمانی که قیمت نفت زیر 8۰ بشکه 
باقی بماند، ایالات متحده اهمیت چندانی به عرضه ی نفت 

روسیه به چین یا هند نمی دهد.

 پیرامون طلا چه می گذرد؟
آنچه مسلم است، چشم انداز رکود برخلاف نفت، معمولاً 
برای طلا خوب است. اما اخیراً قیمت طلا کاهش یافته است، 
چرا که وضعیت بانک های منطقه ای در ایالات متحده بسیار 
کمتر از آنچه که بازار تصور می کرد، نگران کننده است. البته 
داده های اخیر حاکی از آن اســت که حتی یک ضربه ی 
کوچک احتمالی به رشد اقتصادی ایالات متحده، ممکن 
است حامل رویکردی بدبینانه باشد. با این وجود، از آنجا 
که در ماه ژوئن از پیش بینی جنگ طلبی فدرال رزرو عبور 

می کنیم، طلا همچنان مورد پسند است.
از سوی دیگر، بانک های مرکزی برخی کشورها همچون 
چین به ســرعت به خرید طلا ادامه می دهند، روندی که 
همواره انتظار داریم از حیث افزایش ریسک های ژئوپلیتیکی 

و روند دلارزدایی، بر تقاضای طلا تسلط داشته باشد. 

 بهای طلا، متحمل فشار
بدان دلیل که ســرمایه گذاران محتاط منتظر انتشار 
داده های اشتغال هستند، طلا در محدوده ی محدودی قرار 

گرفت؛ اما شاخص دلار تا حدودی بهبود یافت.
 )XAU/USD( به نقل از »اف ایکس استریت«، قیمت طلا
پس از دفاع از سطح حمایتی 1950.00 دلار در جلسه ی 
توکیو تا حدودی بهبود یافته است. به طور کلی، از آنجا که 
سرمایه گذاران محتاطانه در انتظار انتشار داده های اشتغال 
ایالات متحده هستند، این فلز گرانبها در محدوده ی 1953 
 )DXY( الی 1960 دلار تثبیت می شود.شاخص دلار آمریکا
نیز پس از دفاع از حمایت حیاتی 104.00، بهبودی V شکل 
 S&P500 را نشان داد.اما در چشم اندازی دیگر، معاملات آتی
بر زیان های خود در آسیا افزوده است که به وضوح، کاهش 
ریسک پذیری فعالان بازار را به تصویر می کشد.در این بین، 
آنچه توجه سرمایه گذاران را به خود جلب کرده است اینکه 
قیمت طلا علیرغم افزایش شدید دلار آمریکا توانسته است 

از روند نزولی دفاع کند.
به علاوه، کاهش بازدهی خزانه داری آمریکا نیز بهای طلا 
را مورد حمایت قرار می دهد؛ در همین راستا، خوش بینی 
فزاینده در مورد تصویب لایحه ی جدید سقف بدهی ایالات 
متحده در کنگره، به شدت بر بازده خزانه داری ایالات متحده 
تأثیر گذاشته و بازده ارائه شده در اوراق قرضه ی ۱۰ ساله ی 

دولت آمریکا، ۳.۶8 درصد کاهش یافته است.

»مونالیزا« زنده شد!
شاهکار مشهور لئوناردو داوینچی یعنی نقاشی مونالیزا به 
لطف هوش مصنوعی در قالب یک هولوگرام زنده شده است.

 به نقل از ایسنا،   یک شبکه عصبی رایانه ای پیشرفته به 
دقت لبخند مرموز ســوژه را با سطحی بی سابقه از جزئیات 
بازســازی کرده اســت. تجســم تصویری این شگفتی قرن 
شانزدهمی می تواند به طور بالقوه درمان های پزشکی را بهبود 
بخشد. در حال حاضر، هولوگرام ها به عنوان یک ابزار ارزشمند 
در حوزه ی پزشــکی عمل می کنند و نمایشــی سه بعُدی از 
اندام های بیمار مانند قلب را در حین جراحی فراهم می کنند. 
آنها در لحظه اطلاعاتی ارائه می دهند و دیدی مســتقیم از 
ابزارهای پزشکی داخلی مانند کاتترها ارائه می دهند. کاتتر در 
حوزه پزشکی، یک لوله نازک، معمولا بلند و انعطاف پذیر است 
که در طیف گسترده ای از موارد پزشکی و بهداشت کاربرد دارد.  
علاوه بر این، هولوگرام ها می توانند دقت کار را در طی انجام 
فرآیندهای کم تهاجمی با هدف اصلاح اختلالات ضربان قلب 

افزایش دهند.
دکتر یو شــنگ وانگ)Yue-Sheng Wang( از دانشــگاه 
تیانجین چین، نویســنده اصلی ایــن مطالعه در یک بیانیه 

رســانه ای گفت: ما تصمیم گرفتیم مونالیزا را به عنوان یک 
اثبات مفهوم بازسازی کنیم. ]این نقاشی[ آنقدر معروف است 
که تقریبا در سراسر جهان به رسمیت شناخته شده است و 
همه تقریبا در مورد آن می دانند و پر از تغییرات ظریف و دقیق 
بی شماری در لایه ها است که بر لطافت، ابهام و رازآلود بودن 
نقاشی می افزاید. بنابراین این یک راه عالی برای نشان دادن 

اثربخشی روش ما است.
به گفته ی این تیم تحقیقاتی بین المللی، اگرچه هولوگرام ها 
در داستان های علمی تخیلی به  عنوان تصاویری در اندازه واقعی 
و رنگارنگ به تصویر کشیده می شوند، اما یک فناوری امروزی 
هستند. روش آنها بر یادگیری ماشینی پیشرفته که شاخه ای 

از هوش مصنوعی به حساب می آید، مبتنی است.
هولوگرام ها با دریافت و بازسازی الگوی تداخل امواج نور یا 
صدا ساخته می شوند. آنها تجربیات بصری یا شنیداری واقعی 
ارائه می دهند و در بخش های حوزه های از جمله سرگرمی، 

تصویربرداری پزشکی و ارتباطات کاربرد دارند.
دکتــر وانگ توضیــح می دهــد: هولوگــرام مبتنی بر 
فراسطح)metasurface( با کنترل دقیق فاز و دامنه امواج در 

تعامل با فراســطح کار می کند. در نتیجه، امواج خروجی در 
هر پیکسل دامنه و فاز خاصی را نشان می دهند که بر اساس 

تداخل آنها، تصویر هولوگرافیک مورد نظر ایجاد می شود.
محققــان با هدف افزایش کارایــی و دقت، الگوریتمی را 
توســعه دادند که ســاختارهای آنتن مانند را در فراســطح 
بهبود می بخشــید. آنها با کاهش تفاوت بین تصویر اصلی و 
هولوگرافیک، آن را به یــک هولوگرام با کیفیت بالا تبدیل 
کردند و با موفقیت مونالیزا را بازسازی کردند و چشم چپ او 
را حتی با جزئیات بیشــتری ثبت کردند. روش آنها می تواند 

برای تولید تصاویر سه بعُدی بسط داده شود.
دکتر وانگ می گوید: کنترل دقیق امواج صوتی ارائه شده 
توسط روش هولوگرافی ما برای پیشرفت درمان های پزشکی 
غیر تهاجمی، کنترل موثر نویز و بهینه سازی محیط های صوتی 

مانند سالن های کنسرت بسیار مهم است.
محققان پیش بینی می کنند که روش آنها حوزه هولوگرافی 
را متحول کند. هدف آنها گســترش و ســازگار کردن این 
روش با چاپگرهای ســه بعُدی و کاهش زمان مورد نیاز برای 

آموزش است. 
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۸،۴۹۶،۲۸۸،۸۸۳۸،۴۹۶،۲۸۸،۸۸۳

 شورای رقابت قیمت خودروهای وارداتی چانگان را تصویب کرد
شورای رقابت در پانصد و هفتاد و سومین جلسه خود قیمت خودروهای وارداتی چانگان 

CS۳۵ پلاس تیپ ۲ و CS۳۵ پلاس تیپ ۳ را مصوب کرد. 
در مصوبه شورای رقابت آمده است: با عنایت به بند ۳-۱ ماده ۳ دستورالعمل شماره ۵4۳ 
 CS۳۵ پلاس تیپ ۲ و CS۳۵ شورای رقابت مورخ ۱4۰۱.۱۱.۱۱، قیمت دو خودروی چانگان
پلاس تیپ ۳ موضوع نامه ۶۱۰.۱.۳۷۰.م مورخ ۱4۰۲.۰۳.۰۹ سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان، در جلسه شورا بررسی و با اکثریت آراء تصویب شد.
در این مصوبه همچنین آمده است:  قیمت های اعلامی مربوط به اولین محموله وارداتی 
شرکت مزبور بوده و قیمت محموله های وارداتی بعد، بر اساس مستندات و نرخ ارز مورد عمل 
برآورد و متعاقباً اعلام خواهد شد، ذکر این نکته ضروری است که سایر هزینه ها شامل عوارض 
قانونی شماره گذاری، مالیات نقل و انتقال و ارزش افزوده، بیمه شخص ثالث، هزینه اسقاط ، 
حمل تا شبکه توزیع، کمیسیون فروش و سایر عوارض قانونی که در قیمت پایه لحاظ نشده ، 

قابل اعمال به قیمت های مندرج است.
براین اساس نرخ فروش چانگان CS۳۵ پلاس تیپ دو  درب انبار واردکننده 8،4۹۶،۲88،88۳ 
ریال و همچنین نرخ فروش چانگان CS۳۵ پلاس تیپ ۳ ۹،۰44،۷۰8،۷۲۲ ریال تعیین شد.
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